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300 anys després d’Almansa 
El País Valencià, preparat per guanyar 
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j REDACCIÓ 
Tens 20 anys i et presentes com a alcaldable a 
Albalat dels Tarongers. Possiblement ets el can-
didat d’Esquerra més jove dels Països Catalans. 
Què t’ha impulsat a encapçalar la candidatura 
d’Esquerra al teu poble?
Al poble hi ha el problema de l’execució d’un PAI, 
amb el qual es vol incrementar la població dels 
vora 800 habitants actuals fins als �6.000. Da-
vant aquest pla brutal de destrucció del territori, 
cap grup polític no s’hi ha pronunciat en contra 
i els únics que ho han fet volen evitar pagar per 
la urbanització de la zona on fa més de vint anys 
es construïren xalets il·legals —i això també és 
destrucció del territori, ja és hora que les coses 
canvien en aquest ajuntament—.
Com valores la gestió de Filiberto Prats (Bloc) 
al capdavant de l’Ajuntament aquests darrers 
quatre anys?
La gestió no ha estat ni millor ni pitjor que la de 
la legislatura anterior, amb el PP. No s’ha fet res 
de nou pel poble. Albalat en aquests moments 
és un poble «mort», sense cap iniciativa en fa-
vor de la joventut ni de la gent gran. Hi ha un au-
ditori en estat d’»hibernació», on no s’hi progra-
ma res i, a més, l’Ajuntament no està afrontant 
el preocupant problema de consum de drogues 
entre la jovenalla.
Quines són les principals propostes que ofereix 
Esquerra als veïns i veïnes d’Albalat?
Si aconseguim governar volem fer un centre de 
dia per a persones majors, ja que en el poble hi 
ha molts ancians, pretenem ajudar-los a ells i els 
seus familiars a aconseguir una qualitat de vida 
millor. En segon lloc, volem aturar l’actual projec-
te del camp de golf i les 4.500 cases previstes 
i buscar una solució millor per al creixement na-
tural del poble; no ens neguem que el poble cres-
ca, però volem que ho faça en la mesura que 
siga necessari. En tercer lloc, volem convertir el 
poble en zona de vianants i remodelar tots els 
carrers i places que no estan en condicions. Per 
últim, volem buscar la modernització del poble 
quant a noves tecnologies i accés a Internet. 
Com veus el PAI que preveu l’Ajuntament al teu 
poble? Què suposarà la urbanització de més 
de 500.000 m2 d’horta en ple rendiment i la 
construcció d’un camp de golf? 
Hi estic totalment en contra. Fa vora cinc anys 
el poble va sofrir el tall de l’aigua durant gaire-
bé un estiu. Els estudis hídrics afirmen que hi 
ha sequera a la comarca. Si a això hi afegim 
que els aqüífers estan sobreexplotats entre un 
��0% i un �25%, ens adonem de la bogeria que 
suposa construir més de 500.000 m2 del terme 
municipal.
Què pots aportar com a jove a la política local?
Com a candidat puc aportar molta il·lusió i ganes 
de treballar per canviar de dalt a baix el meu po-
ble, per «insuflar-li vida» i per dotar els veïns i veï-
nes de més recursos perquè visquen millor.

València, �986
Militant d’Esquerra—Sagunt des de 2006
Candidat a l’alcaldia d’Albalat dels Tarongers

+ Durant els mesos de gener i febrer es van rebre a la Secretaria d’Organització
i Finances nacional 204 sol·licituds d’afiliació a Esquerra. 
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Recorde un programa de TV� 
sobre l’estat de la llengua al 
País Valencià. Hi entrevista-
ven Eliseu Climent i Josep 
Guia. La conclusió que de-
vien traure els espectadors 
catalans és que ací lligàvem 
els gossos amb llonganisses, 
quan la realitat és més aviat 
funesta; almenys la realitat 
que exposaré tot seguit. No 
sóc posseïdor de la veritat ab-
soluta, però el procés de de-
gradació nacional al País Va-
lencià tocarà fons algun dia.

Amb totes les matisacions 
que calga, a les comarques 
del sud ens estem quedant 
sense llengua i sense terri-
tori, sense referents i sense 
memòria històrica. Només 
som una minoria els qui enca-
ra ens creiem i lluitem per uns 
Països Catalans lliures. 

La nostra minoria té ara 
una oportunitat d’or per fer 
sentir la seua veu sense can-
viar de llengua ni de llenguat-
ge, sense plantejaments a la 
baixa i sense haver de parlar 
fluixet i amb expressions des-
cafeïnades. 

Des del meu punt de vis-
ta, un dels actius d’Esquerra 
és la diversitat de procedèn-

A les penes, puyalades Manuel Puyal

cia de la seva militància. Amb 
uns únics objectius: la terra i 
la gent, la prosperitat i el ben-
estar per a tothom que visca 
ací, una societat democràtica.

Parlant de reacció i de re-
accionaris, malgrat el bom-
bardeig constant dels mitjans 
de comunicació dretans i ul-
tradretans, arribarà el 27 de 
maig i un percentatge signifi-
catiu de valencians i de valen-
cianes votaran Esquerra. I ací 
és on jo volia arribar: a hores 
d’ara, el dimoni de la dreta i 
de l’espanyolisme és el nos-
tre partit, contra el qual dis-
pararan la seua artilleria me-
diàtica i econòmica. Tot i així, 
ja hi poden pujar de peus: se-
rem els que més creixerem; i 
dels � regidors actuals passa-
rem a ser-ne molts més!

Guanyarem espai polític, 
perquè presentarem uns pro-
grames clars i contundents. 
Perquè som valencians, re-
publicans i d’esquerres, com 
els ciutadans i les ciutada-
nes que ens votaran. Perquè 
estem en contra de la depre-
dació del territori i de l’enca-
riment brutal de l’habitatge. 
Perquè impulsarem unes po-
lítiques socials per afavorir 

les persones més necessita-
des. Perquè entenem que el 
progrés no ha d’estar barallat 
amb la defensa a ultrança del 
medi ambient.

No hi ha cap dubte que uns 
altres partits, autoanome-
nats progressistes i naciona-
listes, també presentaran pro-
postes atractives, i fins i tot 
molt atractives però gens cre-
ïbles, ateses les actuacions 
dels seus regidors fins ara. Al-
guns porten trenta anys fent 
promeses que després no 
compleixen. Hi ha centenars 
de càrrecs i excàrrecs pú-
blics enriquits espectacular-
ment, alhora que han deixat 
en números rojos les arques 
municipals.

Perquè siga només pel be-
nefici del dubte, doncs, estic 
segur que Esquerra s’implan-
tarà amb força als municipis 
valencians. Si no ho acon-
seguim, no passarà res: les 
dones i els homes que en 
constituïm les candidatures 
continuarem fent país des 
dels nostres respectius àm-
bits d’influència. Nosaltres 
ens hem embrancat en aquest 
projecte perquè ens el creiem 
plenament. 

OPINIÓ

Manel Joan i Arinyó
Candidat d’Esquerra a l’alcaldia de Cullera

Les eleccions municipals al País Valencià
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Com ha de ser 
l’alternativa al PP al 
País Valencià?

•

Eliseu Climent
President d’Acció
Cultural del País
Valencià (ACPV)

Conscient i connectada. Conscient de les 
possibilitats que té el país. I connectada, per 
la riquesa que ens donen els diversos enfo-
caments, cal trobar els punts mínims de co-
incidència per sumar totes i cadascuna de 
les sensibilitats a fer força per tombar l’es-
taca d’una vegada i per totes. 
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Gerard Fullana
Cap de Premsa
d’Escola Valenciana

L’alternativa al Partit Popular ha de ser forta 
i valenta. Hem de deslligar-nos de la depen-
dència de Madrid a l’hora de dur a terme les 
nostres polítiques. Cal remarcar molt la mi-
llora dels serveis públics, absolutament de-
gradats pel PP, i fomentar la cultura i la llen-
gua catalanes.

Miquel Albero
Portaveu de les
JERPV–Camp de Túria

Manuel S. Jardí
Periodista

Hauria de ser una esquerra capaç de plante-
jar unes propostes pròpies i coherents. Des 
del sanejament econòmic, social, cívic, cul-
tural i educatiu fins al full de ruta que haurí-
em de resseguir els pròxims anys per espol-
sar-nos tot allò que ens ha condicionat des 
de la transició ençà. 

L’alternativa al País Valencia ha de ser de 
país, i no de partit. Això implica que els nos-
tres polítics vullguen un canvi real i no no-
més de sigles. Queda palès que hi ha una 
base social que dóna suport a activitats en 
favor de la llengua, la cultura i la identitat 
del país.
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REPORTATGE  ELECCIONS PAÍS VALENCIÀ

j RAÜL GARAY
En les segones eleccions a 
Corts Valencianes en què es 
presenta Esquerra, el partit 
ofereix un potent programa 
en matèria social per dotar 
la ciutadania del País Valen-
cià de serveis públics de qua-
litat i que pugue assolir un ni-
vell de vida semblant al dels 
països més avançats d’Euro-
pa. El programa, en paraules 
del nostre candidat a la presi-
dència de la Generalitat, Agus-
tí Cerdà, es basa en els «pi-
lars de l’Estat del benestar, és 
a dir, educació i sanitat públi-
ques i de qualitat; inversió en 
habitatge per tal de facilitar-
ne l’accés; inversió en infra-
estructures per tal de fer més 
competitiva la nostra econo-
mia; potenciació de la inves-
tigació i recerca en la indús-
tria tradicional per tal d’evitar 
deslocalitzacions; planificació 
del territori i protecció del 
medi, i polítiques d’igualtat 
i d’ajuda als sectors més des-
afavorits».

Pel que fa al primer dels 
punts, Cerdà destaca que «cal 
posar fi a aquest model sa-
nitari del PP, que consisteix a 
construir hospitals i centres 
de salut amb diners públics i 
després la gestió —o siga, el 
negoci— està en mans priva-
des. El PP està tirant per ter-
ra la sanitat pública, perquè el 
que vol és que els ciutadans 

ELECCIONS A LES CORTS VALENCIANES

Esquerra presenta un 
programa ambiciós en matèria 
social per a les Corts Valencianes  
Esquerra treballa de valent per obtenir uns bons resultats a les eleccions

a les Corts Valencianes i fiançar la construcció nacional dels Països Catalans

i les ciutadanes, farts d’una 
mala atenció per falta de re-
cursos, vagen a ser atesos 
a la sanitat privada». Pel que 
fa a educació, el candidat re-
publicà també es refereix als 
«milers de xiquets i xiquetes 
que estudien en barracons.

«Esquerra promou 

un canvi de menta- 

litat en la política 

valenciana»

Amb els sobrecostos que ha 
tingut la Ciutat de les Arts i de 
les Ciències —que ha multipli-
cat per quatre el pressupost 
inicial previst— els valencians 
podríem tindre una sanitat i 
educació de primera divisió».

El tema de les infraestructu-
res és també fonamental per 
a Esquerra. L’economia valen-
ciana està constrenyida per 
unes comunicacions dolen-
tes amb la resta dels Països 
Catalans i Europa. Agustí Cer-
dà denuncia que un dels pun-
tals del colonialisme espanyol 
es dóna en el tema de les co-
municacions, ja que «mentre 
que per anar a Madrid els va-
lencians tindrem TGV i tenim 
dues autovies gratuïtes —per 
Requena i per la Font de la Fi-
guera—, per anar a Barcelona 
tenim trens tercermundistes 

(amb l’excepció d’eixa almoi-
na anomenada Euromed) i una 
carretera demencial, plena 
de camions de divuit rodes, que 
és la N–�40. Això sí, si vols 
anar-hi ràpid, a pagar peatge 
en l’AP–7!». Esquerra propug-
na la vertebració del País Va-
lencià mitjançant una bona 
xarxa ferroviària que connecte 
totes les comarques i enllace 
les principals ciutats. «Hi ha 
casos, com l’inexistent tram 
Gandia–Dénia o el Xàtiva–Alcoi, 
que no són dignes d’un país 
d’Europa occidental. A més, 
volem un TGV que ens con-
necte amb Barcelona i Europa. 
D’altra banda, un dels proble-
mes més greus que té plan-
tejats a hores d’ara el País 
Valencià és la construcció 
desaforada. Els plans d’ac-
tuació integrada (PAI), posats 
en marxa amb la Llei regula-
dora de l’activitat urbanísti-
ca aprovada pel darrer govern 
del PSOE, s’han convertit en 
una amenaça per a la integri-
tat del territori. Hi ha dese-
nes de macroprojectes urba-
nístics arreu de les nostres 
comarques —la majoria amb 
camp de golf inclòs— que 
preveuen quadruplicar la po-
blació de molts municipis. «El 
PP considera que el País Va-
lencià és un immens solar on 
es pot urbanitzar sense límit. 
Hi ha casos sagnants, com 
el projecte Nou Mil·lenni, on 

el PP pretén arrassar la poca 
horta que li queda a Catarroja 
i urbanitzar pràcticament tot 
el seu terme municipal. A Cu-
llera l’equip de govern PP-Bloc 
vol dur a terme l’anomenat 
«Manhattan» i construir tota la 
zona fins al Xúquer. A Albalat 
dels Tarongers, l’alcalde del 
Bloc pretén urbanitzar més 
de 500.000 m2 de tarongerar 
en plena producció i fer-hi un 
camp de golf. Aquest ritme de-
predador el fomenta un partit, 
el PP, que té la poca vergonya 
de plorar «porque no nos dan 
agua a los valencianos» (ells 
sempre parlen en castellà). 

«Unes bones co-

municacions són

essencials per al

desenvolupament

del País Valencià»

Enfront d’açò, cal una mora-
tòria urbanística que ature 
aquesta espiral embogida de 
depredació i especulació del 
territori. Cal un creixement 
dels nostres pobles i ciutats 
fet amb racionalitat i planifica-
ció, tenint en compte els ser-
veis i recursos que necessiten 
els seus habitants. I sobretot 
cal promoure un turisme de 
qualitat, allunyat de massifi-

cacions i de deixar una costa 
de ciment i formigó. 

«Esquerra garan-

teix polítiques 

nacionals»

Més enllà de les propostes 
socials que planteja Esquerra, 
Cerdà també vol posar èmfa-
si en els objectius renaciona-
litzadors per al País Valencià. 
«Aquests setze anys de go-
vern del PP a l’Ajuntament de 
València i dotze a la Genera-
litat han deixat el País Valen-
cià més subordinat que mai 
a Madrid. La provincialitza-
ció i espanyolització del nos-
tre país és brutal i Camps ven 
tots els dies des de Canal 9 
i la resta de mitjans públics 
que per a ser un bon valen-
cià cal ser més espanyol que 
ningú, «ofrendar glorias a Es-
paña» a tothora i renunciar a 
tot el que implique un mínim 
de tret diferencial. 

El govern valencià a hores 
d’ara és hostil a tota aque-
lla persona o entitat que tre-
balle per la recuperació lin-
güística, cultural i nacional del 
País Valencià. Des d’Esquer-
ra continuarem construint un 
País Valencià lliure, orgullós 
de la seua identitat i confede-
rat amb la resta de terres de 
llengua catalana».
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D Agustí Cerdà, candidat a la Presidència de la Generalitat. D Josep Vicent Vicent, candidat per Castelló D Jordi Vayà, candidat per Alacant



ESQUERRA NACIONAL | ABRIL 2007  5

REPORTATGE ELECCIONS PAÍS VALENCIÀ

j REDACCIÓ
Esquerra presenta enguany 
per a les eleccions municipals 
del proper 27 de maig més 
candidatures que mai al País 
Valencià. En total, més de la 
seixantena de candidatures 
concorreran als comicis locals 
amb moltes probabilitats de 
saltar a la palestra dels ajun-
taments i obtenir representa-
ció. Així, Esquerra superarà 

de ben segur els tres regidors 
que actualment té -dos a Su-
eca i un a Barxeta-, a més de 
tenir moltes possibilitats de 
ser una força decisiva a molts 
municipis importants a capi-
tals de comarca. 

Els eixos del programa de 
la formació independentista 
són els drets socials, la defen-
sa de la identitat i la defensa 
del territori. En drets socials, 

Esquerra pretén ser el partit 
hegemònic a l’esquerra del 
PSOE tot adduïnt raons de tre-
ball, raó i coherència, amb la 
voluntat ferma d’aportar solu-
cions reals als ciutadans i ciu-
tadanes valencians en aquest 
camp, ja que, després de dot-
ze anys de govern dretà i es-
panyolista a la Generalitat, és 
hora de recuperar el temps 
perdut. En matèria nacional, 

l’objectiu d’Esquerra és tornar 
a nacionalitzar el País Valen-
cià i convertir-lo en un agent 
actiu clau de la construcció 
nacional dels Països Catalans. 
La defensa de la llengua i la 
cultura són elements cabdals 
en aquesta línia. I en matèria 
territorial, Esquerra planteja 
aturar la destrucció del terri-
tori i, en especial, de la cos-
ta, ja que la política especu-

ladora del PP, secundada per 
la resta de partits, comporta 
greus conseqüències per als 
valencians, com ara l’exhau-
riment de molts recursos na-
turals com és l’aigua, perquè 
en moltes comarques hi ha 
un risc molt elevat de seque-
ra efectiva. 

En definitiva, Esquerra ja és 
l’alternativa a la mala política 
local a més de 60 municipis. 

 

ELECCIONS MUNICIPALS

L’esquerra independentista presenta més candidatures que mai

Quins són els principals pro-
blemes que té el cap i casal 
després de setze anys de 
govern conservador de Rita 
Barberà?
En aquests setze anys ha 
estat un model de creixe-
ment basat en la generació 
de plusvàlues per part d’in-
teressos particulars. És a dir, 
quan s’han pres decisions 
de tot tipus en l’àmbit mu-
nicipal, en el primer en què 
han pensat ha estat a sa-
tisfer les «necessitats» em-
presarials d’uns pocs, segu-
rament amics i parents, de 
manera que l’interès gene-
ral d’aquestes accions que-
da en entredit. Exemples els 
tenim amb l’operació de per-
muta de l’estadi de Mestalla, 
o el projecte de prolongació 
de l’avinguda Blasco Ibáñez, 
segurament perquè l’oligar-
quia local encara no s’ha po-
sat d’acord en com repartir-
se el pastís. En tots aquests 
exemples de projectes hi ha 
uns poquets interessos par-

ticulars que han vist o veuran 
incrementats substancialment 
els seus ingressos a costa de 
les decisions del consistori, o 
el que és pitjor, a costa dels di-
ners dels contribuents.
Aquest sotmetiment dels po-
ders públics als interessos pri-
vats és el que ha fet de Valèn-
cia una ciutat coixa, deficitària, 
caòtica en molts aspectes...
Projectes com la prolongació 
de Blasco Ibáñez o l’estat ruï-
nós del centre històric eviden-
cien quin és el model de ciutat 
del PP. Quin tipus de ciutat vol 
Esquerra?
Bé, la resposta en aquest cas 
no és més que la negació de 
l’anterior. Com he dit adés, a 
Rita li importen ben poc qüesti-
ons com la rehabilitació del cen-
tre històric o la rehabilitació del 
nucli del Cabanyal, ja que aquí 
no hi ha res a embutxacar-se; al 
contrari, precisament en el cas 
del Cabanyal hi haurà un grapat 
de beneficis si es destrossa. 
La política que nosaltres plan-
tegem es basa precisament en 

una filosofia totalment contrà-
ria. Les arques públiques, els 
diners que l’Ajuntament ingres-
sa de gravar impostos, han de 
revertir en els mateixos ciuta-
dans i ciutadanes. Això signifi-
ca que si cal gastar-se diners 
en una rehabilitació total del 
casc històric, es fa. Si cal una 
política de foment del transport 
públic perquè la gent agafe 
menys el cotxe, es fa. Si cal do-
tar de molts més equipaments 
els barris, es fa. Si cal encetar 
una ambiciosa campanya de pi-
sos de protecció oficial, es fa. 
D’altra banda, Esquerra també 
vol incidir en les polítiques «ver-
des», que tan necessàries són 
per a aquesta ciutat (implan-
tació progressiva del carril-bici, 
campanyes de sensibilització 
ecològica, molts més equipa-
ments per al reciclatge, etc.), 
així com en una política decidi-
dament pro patrimoni i que no 
done l’esquena a la història i a 
les senyes d’identitat.
Esquerra va plantejar un «País 
Valencià Sí» a EUPV i Bloc que 
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Candidat d’Esquerra a l’alcaldia de València
«Només Esquerra proposa una València progressista i capital de país»

fóra extensible també a les mu-
nicipals. No ha estat possible, 
però, i a la ciutat de València 
cadascú anirà per separat. Qui-
nes són les expectatives elec-
torals d’Esquerra?
Amb aquest ‘no a unir forces’ 
del Bloc i EUPV, qui surt per-
dent és el ciutadà de peu, per-
què València necessita un can-
vi, un canvi de polítiques i un 
canvi de mentalitat que aporte 
moral a les classes populars i 
a tantes i tantes persones àvi-
des de canvi. Amb aquesta ac-
titud no puc pensar altra cosa 
que per a aquestes formacions 
València és secundària, perquè 
segurament per a uns ja estarà 
bé que a Madrid perda Gallar-
dón, i per als altres mentre tin-
guen butaca al parlament auto-
nòmic... Llevat d’això, crec que 
les nostres possibilitats són 
grans. Crec que Esquerra és 
l’única formació de les que con-
correrà a les municipals que es-
tima València. I dic estima per-
què el nostre equip humà està 
compost bàsicament de valen-

cians i valencianes de Valèn-
cia, de classes populars. No-
saltres som l’única formació 
que proposem un gir de la 
política municipal cap a l’es-
querra, per a una València 
capital. Som els habitants 
d’aquesta ciutat els que mi-
llor sabem què necessita Va-
lència i els que observem 
diàriament els dèficits i pro-
blemes que té aquesta ciutat. 
Ni necessitem una visió pro-
gressista però allunyada dels 
valencians, ni una visió va-
lencianista però allunyada de 
les classes populars. Crec 
que Esquerra supleix aquest 
dèficit de les altres formaci-
ons i garanteix l’equilibri.
Què pots oferir com a candi-
dat als veïns i veïnes de la 
ciutat de València?
Jo també provinc de les clas-
ses populars. Sóc veí de Ras-
canya, conec de viva veu la 
problemàtica que hi ha a la 
majoria de barris de València 
i això em permet oferir proxi-
mitat als valencians.

Esquerra presenta més de 60 candidatures municipals al País Valencià
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D Josep Heras, candidat d’Esquerra a València D Celestí Gimeno, candidat d’Esquerra a Castelló D Francesc Esteve, candidat d’Esquerra a Alacant
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REPORTATGE  ELECCIONS PAÍS VALENCIÀ

Raül Garay
Secretari d’Imatge i Comunicació 
d’Esquerra-País Valencià

La importància de València

L’experiència ens ha demostrat que el valencianisme, tant 
polític com cultural, ha bandejat la ciutat de València per 
considerar-la un «cas perdut» (una ciutat que ja no era nos-
tra, una ciutat castellanitzada de manera irreversible) i que 
per «fer país» ens havíem de traslladar a comarques, les 
quals encara estaven prou pures nacionalment parlant. Això 
ha estat un immens error que ens ha fet perdre més de vint 
anys. El cert és que després de la transició el context no 
era precisament favorable, amb una batalla de València que 
havia tingut com a perdedors els defensors més actius de 
la identitat del País Valencià, després d’anys de violència 
i agressions blaveres (bombes, trencament de cotxes, pin-
tades, etc.); amb un Estatut d’Autonomia pactat per PSOE, 
UCD i PCE que reconeixia el model identitari del «sano regi-
onalismo» defensat pels sectors més reaccionaris de la ciu-
tat de València, i amb una ideologia totalitària, xenòfoba i 
populista —el blaverisme— en ple auge després de la tran-
sició, la qual es manifestava mitjançant un partit autònom, 
Unió Valenciana (UV).
  Esquerra, que sense complexos aspira a convertir-se en for-
ça hegemònica dels sectors a l’esquerra del PSOE, ha d’inci-
dir en el cap i casal valencià de forma molt especial si no vol 
seguir una tàctica suïcida. Ara, per primera vegada, amb en 
Josep Heras de candidat, hi haurà presència directa de l’es-
querra nacional a València. En les passades eleccions euro-
pees, Esquerra es va convertir ja en quarta força de la ciutat 
amb més de 2.�00 vots. Hi ha encara molt de camí a recór-
rer, però amb Heras i el seu equip ja hem començat a cami-
nar. I serem imparables.

PRESENTACIÓ DE CANDIDATS I CANDIDATES A LES CORTS VALENCIANES

�.500 persones encoratgen 
Esquerra en la presentació 
dels seus candidats i candidates
 

El president d’Esquerra, Jo-
sep-Lluís Carod-Rovira, i el se-
cretari general, Joan Puig-cer-
cós, van presentar el candidat 
d’Esquerra a la presidència 
de la Generalitat Valenciana, 
Agustí Cerdà, en un míting ce-
lebrat al Palau de Congressos 
de València el �0 de març 
passat. Ni la presència pro-
vocadora d’unes desenes de 
manifestants d’extrema dre-
ta a l’entrada del recinte, que 
van actuar amb absoluta im-
punitat, va impedir que aquest 
acte massiu de precampanya 
tingués una gran afluència de 
públic.

Sobre aquesta qüestió, Ca-
rod-Rovira va afirmar que «bla-
veros i fatxes són tots iguals», 

i va afegir que «encara no ha 
nascut qui pugui negar al nos-
tre poble la manifestació de 
les seves idees i conviccions, 
encara que quatre fatxes ho 
vulguin impedir». El president 
d’Esquerra va finalitzar la 
seva intervenció afirmant que 
«la nació la volem forta i lliu-
re, i com que la volem, la tin-
drem», i dirigint-se al poble va-
lencià va afegir: «El meu país 
és el vostre, perquè jo sóc del 
vostre país».

Joan Puigcercós va compa-
rar l’actual situació d’Esquer-
ra al País Valencià amb la que 
aquesta força política inde-
pendentista tenia fa vint anys 
al Principat, quan «Esquerra 
ho tenia tot en contra». Actu-

alment, aquesta formació és, 
segons el secretari general, 
«una força de primer nivell», 
en la qual «la sembra d’aquell 
esforç comença a florir per to-
tes les comarques i, actual-
ment Esquerra al País Valen-
cià és tota una realitat».

Agustí Cerdà va manifes-
tar que el País Valencià «no 
necessita un canvi de go-
vern sinó un canvi de model 
de país, un canvi que passa 
per Esquerra», i va afegir: «Es-
querra som molt més que un 
partit, som un futur i una es-
perança».Aquest míting tam-
bé va comptar amb la presèn-
cia de la pràctica totalitat dels 
candidats d’Esquerra a les 
més de 60 alcaldies on Es-

Carod i Puigcercós fan pinya amb Agustí Cerdà en un gran 

acte al Palau de Congressos de València 

D El Palau de Congressos de València va quedar petit davant la gran assistència de públic.

querra presenta candidatura. 
Josep Heras, candidat d’Es-
querra a l’alcaldia de Valèn-
cia, va assegurar que «ara és 
el moment de València, dels 
seus barris, de la seva gent» 
i va augurar que «amb Esquer-

ra, València tornarà a ser del 
poble».

Després de l’acte,la mili-
tància independentista del 
País Valencià afronta amb il-
lusió i confiança els propers 
comicis electorals.
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PÁIS VALENCIÀ

Esquerra acorda amb el PSOE una moció de cinc 
punts per a solucionar la crisi de la taronja

El partit independentista vol solucions clares per a la crisi de la taronja 

i aporta propostes legislatives.  

Esquerra promou al Congrés el soterrament 
de les vies del tren a Alfafar, Benetússer i Sueca

El Grup Parlamentari d’Es-
querra al Congrés, encapça-
lat pel valencià Agustí Cerdà, 
ha presentat una proposició 
no de llei per a exigir al go-
vern espanyol el soterrament 
de les vies del tren als munici-
pis d’Alfafar, Benetússer i Su-
eca. En el cas de les dues pri-
meres poblacions, es tracta 
d’una demanda històrica dels 
veïns i veïnes, que pateixen 
des de fa dècades una mura-
lla que divideix la conurbació 
i que ha ocasionat múltiples 
víctimes mortals, tant d’atro-
pellaments com de suïcidis.
  El líder d’Esquerra al Con-
grés, Agustí Cerdà, ha valo-
rat aquesta proposició no de 
lllei com de «necessària i ur-

gentíssima», ja que «no pot 
ser que aquests municipis, 
que formen part de l’àrea me-
tropolitana de València i su-
posen una població de més 
de 50.000 habitants, hagen 
d’aguantar una barrera que 
els divideix i que els fa la vida 
més difícil».
  Cerdà ha explicat que «en el 
segle XXI no és admissible que 
existisquen trams ferroviaris 
en superfície que travessen li-
teralment els nuclis habitats. 
El cas d’Alfafar i Benetússer 
és especialment sagnant, per-
què perjudica la comunicació 
normal entre els dos pobles, 
és un perill per als veïns i veï-
nes i, damunt, és un element 
de lletjor del paisatge».

D’altra banda, la proposició 
no de llei presentada per Es-
querra també fa referència al 
soterrament de les vies a Su-
eca, ja que segons Cerdà «el 
Ministeri de Foment va fer un 
túnel subterrani que és un 
nyap, perquè el feren estretet 
i només per a un sentit de cir-
culació i, a més, divideix la po-
blació amb les tanques instal-
lades a les vores».

La millor solució, a parer del 
diputat republicà, és «soterrar 
les vies al seu pas per Sueca, 
cosa que també és coherent 
amb la moció presentada pel 
grup municipal d’Esquerra a 
l’Ajuntament de Sueca, apro-
vada per unanimitat el 2 de 
novembre de 2006».

El grup parlamentari independentista porta les reivindicacions 

dels veïns i veïnes al Congrés de Diputats

D Estació de tren d’Alfafar.

D Agustí Cerdà en una conferència a Benicarló.
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El Grup Parlamentari d’Esquer-
ra ha arribat a un acord amb 
el grup socialista per a pactar 
el contingut de la moció con-
seqüència d’una interpel·lació 
urgent sobre la crisi del sec-
tor de la taronja. El president 
del Grup Parlamentari d’Es-
querra, Agustí Cerdà, s’ha fe-
licitat per l’acord i ha explicat 
que «el text pactat garanteix 
el compromís de l’Administra-
ció de l’Estat per adoptar una 
sèrie de mesures de xoc que 
pal·lien la crisi que viu el sec-

tor dels cítrics al País Valencià 
i les Terres de l’Ebre. A més» 
—ha afegit el diputat indepen-
dentista—, «és important as-
senyalar que els cinc punts 
de la moció acordats amb el 
PSOE, i que seran aprovats 
pel ple del Congrés, arreple-
guen la pràctica totalitat de 
les reivindicacions de les or-
ganitzacions agràries».

Segons ha explicat Cerdà, 
«la moció d’Esquerra com-
pleix d’aquesta manera el seu 
objectiu de servir de base, de 

poder constituir un principi de 
full de ruta a seguir per l’Ad-
ministració de l’Estat perquè 
el sector puga eixir de la for-
ta crisi en què es troba instal-
lat, malgrat que el govern es-
panyol vulga fer veure que es 
tracta d’una qüestió puntual 
i conjuntural».

Finalment, el diputat repu-
blicà ha concretat els cinc 
punts de què consta la moció 
acordada:

�) Impulsar els mecanismes 
perquè:

a) En el marc de la nova refor-
ma de fruites i hortalisses, 
es tinguin en compte mesu-
res dirigides a potenciar les 
organitzacions de produc-
tors, amb la finalitat de mi-
llorar la participació del pro-
ductor en el preu que paga 
el consumidor pels cítrics. 
b) Les fruites i hortalisses 
formen part de l’Observato-
ri de Preus dels Aliments a 
nivell europeu.
c) En el marc de la nova re-
forma de fruites i hortalis-
ses, es milloren els meca-

nismes de gestió de crisi, 
amb instruments específics 
per a actuacions en situa-
ció de crisi de mercat.
2. Que el Govern assegure 

el correcte funcionament de 
l’Observatori de Preus dels 
Aliments, així com els nivells 
de promoció i homologació 
dels contractes de compra-
venda d’aquests productes, 
i així es millori la transparèn-
cia i la traçabilitat de la cade-
na alimentària.

�. Garantir en les fronteres 
espanyoles un control efectiu 
de les importacions de tercers 
països i la preferència comu-
nitària. Cal denunciar davant 
les autoritats de la Unió Euro-
pea els indicis de frau que pu-
guen ser comesos en les fron-
teres dels estats membres i 
exigir la correcció immediata 
dels incompliments de contin-
gents, condicions fitosanitàri-
es i altres requisits de quali-
tat.

4. Impulsar els instruments 
o les mesures existents que 
garantisquen les rendes dels 

professionals productors de 
cítrics en el desenvolupament 
de l’OCM reformada. A més, 
cal que s’estudie la implan-
tació d’un mecanisme d’es-
tabilització de la renda dels 
professionals a través d’una 
assegurança d’ingressos d’ex-
plotació que cubrisca, a més 
de les inclemències meteoro-
lògiques, altres circumstànci-
es que afecten la rendibilitat 
de les explotacions.

5. Que el Ministeri d’Agricul-
tura, Pesca i Alimentació rea-
litze, conjuntament amb les 
comunitats autònomes i les 
entitats representatives dels 
sectors afectats, una anàlisi 
de l’estructura varietal de les 
plantacions de taronges i pe-
tits cítrics, per si fóra neces-
sari instrumentar una mesu-
ra de reconversió compatible 
amb la normativa europea i di-
rigida a millorar-ne la qualitat 
o a adequar el calendari de 
producció de les diferents es-
pècies, reconversió que seria 
cofinançada amb fons del sec-
tor públic i del sector privat.
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Esquerra presenta més candidatures que mai al 
País Valencià. Superats els anys més difícils amb 
grans lliçons de treball, esforç i voluntat, avui Es-
querra ja és una alternativa possible al Partit Po-
pular i a la seva política dretana, de destrucció 
del territori, i, sobretot, espanyolitzadora. Esquer-
ra presenta un seixantena de candidatures a les 
eleccions municipals del 27 de maig al llarg i am-
ple de les comarques valencianes. La tasca no 
és fàcil, però l’objectiu de construcció nacional 
i social de la nació catalana avui ja és possible 
que es realitze també des de les institucions va-
lencianes. 
  Esquerra–País Valencià compta amb un bon 
equip i amb una militància disposada a eixir aviat 
i amb força a la palestra.
Ara que s’han complit tres anys de legislatura de 
govern de Rodríguez zapatero a Espanya, com va-
lores la feina feta pel Grup Parlamentari d’Esquer-
ra al Congrés?
La feina que hem desenvolupat a Madrid ha estat 
molt positiva, si més no en els aspectes socials, 
de drets cívics i ambientals, en els quals Esquer-
ra ha estat decisiva per a l’aprovació de moltes 
lleis, com ara la de matrimonis homosexuals, la 
de dependència, la del sòl, la d’igualtat, o la de-
rogació del Pla Hidrològic Nacional. Tampoc no ha 

PERFIL
Agustí Cerdà i Argent
Canals, �965

President d’Esquerra–País Valencià
Diputat al Congrés espanyol.

Estudis d’Història Contemporània
a la Universitat de València

Membre d’Acció Cultural del País Valencià 
(ACPV) des de �984. Gerent d’ACPV 
(�992–�996) i coordinador dels Casals 
Jaume I (�996–�998). Membre de la Soci-
etat Catalana de Geografia. Soci de Ca Re-
volta. Soci de la Societat Coral el Micalet.

Membre del Bloc d’Estudiants Agermanats 
(BEA) de �98� a �988. Membre del PSAN 
(�985-�99�). Militant d’Esquerra des
de �998, va ser cap de llista d’Esquerra–
Front pel País Valencià al Congrés dels
Diputats el 2000. És president d’ERPV
des del 2000 i ha estat cap de llista 
d’ERPV a les Corts valencianes
a les eleccions del 200�.

«Els valencians hem de 
recuperar el timó del país»

Agustí Cerdà
President d’Esquerra–País Valencià i diputat al Congrés espanyol.
Candidat d’Esquerra a la presidència de la Generalitat Valenciana.

estat menor la nostra aportació als pressupos-
tos generals de l’Estat, amb partides pioneres 
d’ajudes a la petita i mitjana empresa, al tèxtil, al 
calcer, a la joguina o al turisme; o partides emble-
màtiques com ara la creació del Fons per a la Im-
migració, que ha suposat tindre recursos per part 
de les comunitats autònomes per a apaivagar els 
efectes que la immigració provoca en els munici-
pis on s’estableix. No estem tan satisfets, però, 
amb les reivindicacions territorials o identitàries, 
on l’esquerra espanyola és la cosa més paregu-
da a la dreta espanyola. El PSOE ha estat inca-
paç d’entendre que els avanços socials a l’Estat 
espanyol passen per la reestructuració de l’Es-
tat i la descentralització en la presa de decisions.   

«El PSOE és incapaç

d’entendre que els avanços

a l’Estat espanyol passen per 

la descentralització política» 

Quines iniciatives ha pogut desenvolupar Esquer-
ra des del Congrés espanyol per tal de millorar 
la qualitat de vida dels valencians i de les valen-
cianes? 
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Doncs, hem dut a terme un bon grapat 
d’iniciatives referents al País Valencià 
i també a les Illes Balears. Per posar di-
versos exemples, al principi de legisla-
tura vam aconseguir modificar el traçat 
del transvasament Xúquer–Vinalopó, 
tot i que nosaltres en volíem la dero-
gació total i vam estar treballant fins 
al final per a assolir-ho (de fet, encara 
no ens donem per vençuts en aquesta 
batalla). Altres propostes d’Esquerra 
han estat l’aprovació de partides pres-
supostàries per a la creació del tren 
Gandia–Dénia o la millora del Xàtiva-
Alcoi, demandes que la ciutadania es-
tava reclamant des de feia dècades 
i que en trenta anys els diputats valen-
cians de PSOE i PP mai no havien plan-
tejat a Madrid. Així mateix, al procés 
de reforma de l’Estatut d’Autonomia 
va presentar més de 70 esmenes per 
a aconseguir per als valencians i les 
valencianes un nivell d’autogovern i de 
finançament presentables, i que nova-
ment el tàndem espanyol PSOE–PP es 
va carregar. Recentment, hem presen-
tat també una proposta per a soterrar 
les vies a Alfafar–Benetússer i Sueca 
i una proposició no de llei per a fer 
front a la crisi de la taronja. També 
hem buscat alternatives per a dur ai-
gua a les comarques d’Alacant, i ara 
fa uns dies em vaig reunir amb el pre-
sident zapatero per tal de buscar una 
solució al problema de la recepció de 
TV� al País Valencià.
A banda de ser ara mateix el presi-
dent del Grup Parlamentari d’Esquer-
ra al Congrés dels Diputats, l’Executi-
va del País Valencià t’ha triat candidat 
a la presidència de la Generalitat per 
a les eleccions del proper 27 de maig. 
Quins són, a parer teu, els principals 
problemes i reptes a què s’enfronta la 
ciutadania del País Valencià?
Mentre el País Valencià no recupere el 
poder polític i la capacitat de decisió 
econòmica, no podrà afrontar els rep-
tes que una societat dinàmica com la 
valenciana té plantejats. Sense con-
cert econòmic i amb un estatut de fira, 
la ciutadania del País Valencià és súb-
dita de les decisions conjunturals dels 
partits estatals. Som, sovint, la mone-
da de canvi entre «les dues Espanyes». 
Si a açò hi afegeixes el «terrorisme de 
baixa intensitat» a què sotmet l’espa-
nyolisme aquesta societat, el que ne-
cessita aquest país és un canvi radi-
cal en el model de país i de societat 
que fins ara hem conegut. I eixe és el 
canvi que proposa Esquerra: un can-
vi de paradigma i no només de colors 
de govern.

«La reforma de l’estatut 

d’autonomia  va ser

un pacte tancat entre

PP i PSOE»

Aviat farà dotze anys que el PP governa 
la Generalitat. Com valores la gestió 
dels presidents populars, començant 
per l’inefable Eduardo zaplana i aca-
bant pel vaticanista Francisco Camps?
Després dels successius governs del 
PP, el País Valencià és menys demo-

cràtic, més espanyolista, més regio-
nal, més subsidiari i més pobre. El PP 
ha anat destruint tot el teixit produc-
tiu, ha arruïnat el camp valencià i ha 
exhaurit el territori posant el turisme 
al límit del seu creixement, exportant 
mà d’obra qualificada i important mà 
d’obra amb baixa qualificació profes-
sional per al turisme i la construcció. 
Les indústries culturals no tenen vida 
i la persecució política de la diferència 
és quotidiana. És necessari un canvi 
que pose fi a l’espoli econòmic i humà 
d’aquest país.

«El PP ha destruït tot

el teixit productiu i ha 

posat el turisme al límit 

del seu creixement» 

Esquerra es va presentar per primera 
vegada a unes eleccions a les Corts 
Valencianes el 200�, on va ser votada 
per més de 7.600 valencians i valenci-
anes. Un any després la xifra passava 
a ser vora de �6.000 persones en les 

eleccions al Parlament Europeu. En 
què ha canviat l’Esquerra d’aleshores 
amb la que es presentarà el 2007?
Esquerra s’ha implantat en el territo-
ri. Hem crescut en militància i, conse-
güentment, hem anat creant noves sec-
cions locals. Esquerra ja no és aquell 
partit simpàtic que el 200� va irrom-
pre en les eleccions autonòmiques i 
hi posava la nota de color. Esquerra 
ja és una realitat als pobles i ciutats 
del País Valencià i així ho perceben els 
altres partits polítics (instal·lats còmo-
dament en l’statu quo), per als quals 
el nostre missatge fresc, modern i de 
futur representa una amenaça. Cada 
vegada, malgrat la pressió espanyolis-
ta, la presència d’Esquerra és perce-
buda com a quotidiana i pròxima per 
la ciutadania. Quan hem treballat per 
millorar les infraestructures i la quali-
tat de vida del País Valencià, ens hem 
anat manifestant com una opció útil i 
així ho ha reconegut la gent, que ens 
ha donat la seua confiança. Així ho de-
mostra que haja estat possible presen-
tar unes 60 candidatures municipals, 
amb les quals arribarem directament 
a més del 70% de la població del país. 

Quines són les principals propostes 
que Esquerra ofereix a la ciutadania de 
cara a aquestes eleccions? Quins són 
els objectius que es marca Esquerra 
al País Valencià en aquestes eleccions 
immediates? 
Esquerra planteja un canvi de model de 
país i un canvi d’estructures i de men-
talitat per a aquest país. Tenim unes 
potencialitats tan grans i alhora uns 
problemes tan profunds que el canvi 
que necessitem els valencians i les 
valencianes no pot ser conjuntural («ti-
rem el PP i tot solucionat»), sinó estruc-
tural. És hora de jubilar el model sub-
altern, d’«ofrenar glòries a Espanya», 
a què els governs de Lerma, zaplana i 
Camps han condemnat els valencians 
i les valencianes.
   Per a dotar el País Valencià de les 
eines polítiques necessàries per a 
afrontar els reptes de futur, cal un par-
tit que tinga un projecte de país. I no-
més Esquerra és qui ofereix a la so-
cietat valenciana un projecte de país, 
amb un sistema de finançament de 
concert econòmic, perquè els nos-
tres impostos es queden ací i els pu-
guem invertir en millorar la nostra qua-
litat de vida; amb uns serveis públics 
potents i de qualitat i igualtat d’opor-
tunitats per a tothom; un país verte-
brat, amb bones comunicacions ferro-
viàries entre les nostres comarques 
i Catalunya, en direcció a Europa; un 
país amb una economia diversificada, 
on es potencie l’economia productiva 
i es perseguisca l’especulativa; i un 
País Valencià que recupere les seues 
senyes d’identitat, la llengua i cultura 
catalanes i que es puga federar amb 
la resta de Països Catalans.
Esquerra, després de diverses reuni-
ons i contactes amb altres partits d’es-
querres o valencianistes com EU i Bloc, 
ha optat per no integrar-se en l’anome-
nat Compromís pel País Valencià.
Per què no ha estat possible una Na-
farroa Bai a la valenciana («País Va-
lencià Sí»), tal com propugnava Es-
querra?
Nafarroa Bai és una coalició de partits 
nacionalistes (PNB, EA, Aralar i Batzar-
re); «País Valencià Sí» hauria d’haver 
sigut la coalició que unira Bloc Naci-
onalista Valencià i Esquerra. Per tres 
vegades, el Bloc ens va dir que no a 
constituir un front valencià (de fet, li 
ho vam proposar en un moment tan 
important com el de les esmenes a la 
reforma de l’Estatut i ens va dir que 
preferia tramitar-les a través del BNG) 
i ara ha determinat que la conjuntura 
l’obligava a anar coaligat amb EU.
Ara bé, nosaltres no descartem que 
en un futur pròxim siga possible un en-
teniment partint d’un projecte de país 
construït des d’una visió d’esquerres, 
més enllà d’una mera UTE (unió tem-
poral d’empreses) electoral per a eixir 
del pas.
El lema triat durant la presentació pú-
blica de les candidatures el passat �0 
de març al Palau de Congressos va ser 
«Esquerra. Perquè vols». És tota una 
declaració d’intencions...
Efectivament. Perquè vols un país mi-
llor, un país lliure. Posant-nos poètics, 
un poble decideix ser lliure i és perquè 
vol ser lliure que existeix Esquerra.

«En 300 anys l’Estat espanyol no ha estat ca-

paç d’espanyolitzar-nos al 100% i avui hi ha 

més gent que mai amb consciència nacional»

Al proper 25 d’abril es compliran 
�00 anys de la batalla d’Almansa, 
inici de la desfeta dels valencians. 
Quin creus que és el camí més ade-
quat de cara a la reconstrucció naci-
onal del País Valencià en el marc de 
la nació catalana?
Els distints governs de l’Estat es-
panyol, amb �00 anys, no han po-
gut a hores d’ara assimilar-nos 
com a poble, no han estat capaços 
d’espanyolitzar-nos al �00%. I això 
per a un estat com l’espanyol és 

un fracàs estrepitós. Perquè avui 
hi ha més gent que mai a favor 
d’aquest país amb consciència na-
cional, contents de la seva identi-
tat. Avui el País Valencià compta 
amb instruments polítics, socials 
i culturals adequats per a fer front 
a la seua provincialització o regio-
nalització i, per tant, amb millors 
condicions que mai per construir un 
país modern, lliure i vinculat a Euro-
pa, amb voluntat de ser com la res-
ta de pobles lliures del món.
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D Agustí Cerdà en un moment del seu míting al Palau de Congressos.
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Esquerra organitza l’Assemblea Nacional
de Dones a Girona

L’Auditori-Palau de Congressos de Girona va reunir el dissabte � de 
març la militància femenina del partit, on es van aplegar un cente-
nar de candidates a les eleccions municipals. La trobada va posar 
de manifest la creixent presència de dones a tots els àmbits de re-
presentació política, i Joan Puigcercós, va pronosticar que en un fu-
tur no gaire llunyà una dona serà presidenta de la Generalitat.

Esquerra denuncia l’Estat espanyol per usar armes
químiques durant la guerra del Rif

La diputada al Congrés espanyol Rosa Maria Bonàs va reunir-se 
amb líders amazics per redactar una proposició no de llei que insta-
va l’Estat espanyol a condemnar els crims contra la humanitat que 
va cometre durant la guerra del Rif (�922–�927). Aleshores, l’Estat 
espanyol va atacar la població civil amaziga amb armes químiques 
tot i que el Tractat de Versalles ho prohibia expressament.

j REDACCIÓ
Esquerra ha reivindicat en-
guany la Diada de la Dona Tre-
ballora, el 8 de març, amb di-
ferents actes arreu del territori 
i amb un acte central on es va 
presentar el llibre Les dones 
d’Esquerra. 1931-1939, de Do-
lors Ivern. La presentació es 
va realitzar el 26 de març a 
l’Aula Magna de la Casa de la 
Convalescència, i hi van par-
ticipar personalitats destaca-
des com Carme Porta, ante-
rior secretària nacional de la 
Dona d’Esquerra i actual se-
cretària de Polítiques Familiars 
i Drets de Ciutadans de la Ge-
neralitat de Catalunya; Marta 
Selva, presidenta de l’Institut 
Català de les Dones; Dolors 
Ivern, historiadora i autora del 
llibre; i Pilar Vallugera, secre-
tària de la Dona d’Esquerra. 
A més a més, arreu del país 
es van organitzar diversos ac-
tes com ara la conferència 
«Una experiència amb les do-
nes de Colòmbia» a Tarragona,  
on es va aprofitar l’avinentesa 
per lliurar la I Edició del Pre-
mi Montserrat Beltran, en re-
coneixement a la tasca de les 
dones de Tarragona; la con-
ferència «Ens fa por la políti-
ca... o la política ens té por?» 
a Vilafranca del Penedès; «La 
participació de les dones i 
grups de dones» a Sant Adrià 
de Besòs; la projecció del do-
cumental Xarranques i nenes 

Més enllà de la paritat: Esquerra reivindica
el Dia de la Dona Treballadora amb diversos
actes arreu dels Països Catalans

ESQUERRA

Breus

Miquel Carrillo participa en la commemoració
del 31è aniversari de la fundació de la RASD

El coordinador tècnic de la Vicesecretaria General d’Acció Política 
d’Esquerra, Miquel Carrillo, va encapçalar la delegació d’Esquer-
ra que va assistir a la commemoració del ��è aniversari de la fun-
dació de la República Àrab Sahrauí Democràtica (RASD) als territo-
ris alliberats sahrauís. La Conferència Internacional de Solidaritat 
amb la RASD  va insistir a exigir el dret d’autodeterminació del po-
ble sahrauí.
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a Lleida; el sopar-tertúlia so-
bre polítiques municipals vers 
les dones, la llei de violència 
i la llei d’igualtat a València; 
la conferència «L’aplicació de 
les polítiques de dones als 
municipis» a Granollers; entre 
molts altres actes que s’han 
realitzat.   
  Així mateix, el manifest d’en-
guany era el següent:

Més enllà de la paritat
Les dones d’Esquerra reivindi-
quem que aquesta paritat si-
gui efectiva i que la presència 
de les dones a les llistes si-
gui en posicions que, previsi-
blement, comportaran l’obten-
ció de l’acta de regidora.
  La paritat a les llistes, però, 
no és suficient. Des d’Esquer-
ra volem trencar la imatge i la 
pràctica masculinitzada de la 
política i, per aquesta raó, fem 
una crida a les companyes 
del partit a fer-se visibles, a 
escriure articles als diaris lo-
cals i comarcals, a participar 
en els actes i també a liderar 
les polítiques en els seus po-
bles o ciutats.
  Igualment, si volem que la 
perspectiva de gènere impreg-
ni totes les polítiques que pro-
mou el nostre municipi, a més 
de comptar amb la tasca de 
les regidores i alcaldesses, ne-
cessitem l’aportació de les do-
nes i dels grups de dones que 
treballen en el nostre territori. 

La incorporació de la perspec-
tiva de gènere a les polítiques 
públiques que s’impulsen des 
dels ajuntaments, reconei-
xent la diferent realitat en els 
efectes que tenen sobre do-
nes i homes, és precisament 
un dels reptes per al mandat 
que estem a punt d’encetar 
als ajuntaments. Així mateix, 
cal posar en el centre les polí-
tiques dedicades a les perso-
nes i a la cura d’aquestes per-
sones.
  En els pròxims quatre anys, 
les regidores i alcaldesses 
d’Esquerra —al costat dels 
regidors i alcaldes també 
d’Esquerra— han de treballar 
per garantir la transversalitat 
de la perspectiva de les do-
nes a les polítiques públiques. 
Aquesta perspectiva ha d’in-
cloure tots els àmbits d’ac-
tuació dels governs locals: 
mobilitat, urbanisme, salut, 
coeducació, cultura, promo-
ció econòmica, atenció soci-
al, formació, comerç, turisme, 
treball, seguretat, habitatge, 
desenvolupament rural, immi-
gració, joventut, esports.
 Tot això ha de garantir també 
el reconeixement pressupos-
tari per a les mesures d’acció 
positiva que, en cap cas, po-
den considerar-se de discrimi-
nació.
   Un pas més enllà de la pari-
tat, un pas més cap a la inde-
pendència!

Les dones d’Esquerra (1931-
1939) és un petit llibre ree-
ditat per Esquerra amb motiu 
del 8 de març. És obra de Do-
lors Ivern i analitza la militàn-
cia femenina d’Esquerra du-
rant els anys trenta i d’una 
vintena de biografies de les 

dirigents més destacades. Si 
voleu aconseguir un exemplar 
del llibre cal que us poseu en 
contacte amb la cap d’Arxiu 
d’Esquerra: 
Natàlia Lara
9� �2� 20 56
arxiu@esquerra.org

Reedició de Les dones d’Esquerra (1931-1939)
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j REDACCIÓ
Una representació d’Es-

querra ha participat a la ma-
nifestació organitzada per la 
plataforma Aturem la Guerra 
sota el lema «Fora les tropes. 
No a l’ocupació de l’Iraq i Pa-
lestina».

La representació estava en-
capçalada pel portaveu d’Es-
querra al Congrés, Joan Tardà; 
la diputada i portaveu adjun-
ta al Parlament, Anna Simó, i 
el diputat al Parlament i por-

Esquerra continua rebutjant l’ocupació de l’Iraq 
quatre anys després de la invasió dels EUA Breus
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Irla.cat, la nova web de la Fundació

La Fundació Josep Irla estrena nova pàgina web, la qual compta 
amb un disseny dinàmic que inclou diferents apartats amb infor-
mació tan diversa com les activitats que duu a terme, notícies re-
lacionades, el catàleg de les publicacions que ha editat o la bio-
grafia del president Josep Irla. La nova web s’emmarca dins una 
nova etapa que ha adoptat la Fundació per impulsar més i millors 
activitats al seu voltant.
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Esquerra denuncia l’aturada de la devolució
dels «papers de Salamanca»

La portaveu i diputada d’Esquerra, Marina Llansana, va denunciar 
que el procés de devolució resta aturat des que es va completar la 
primera etapa de la devolució. Llansana va alertar que encara que-
da pendent la restitució dels documents que pertanyen a particu-
lars, sindicats, partits polítics i entitats, i va exigir al govern espa-
nyol la necessitat d’accelerar-ne el procés de restitució.
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taveu de les JERC, Pere Ara-
gonès.

En nom d’Esquerra, Tardà 
ha denunciat que la guerra de 
l’Iraq ha estat un «genocidi» i 
ha animat la gent a tornar al 
carrer, no només per demanar 
la pau sinó també per evitar 
que es retalli l’Estatut al Tribu-
nal Constitucional. En aquest 
sentit, Tardà ha afirmat que 
«l’autoestima del poble cata-
là ens fa sortir al carrer», des-
prés que «un govern espanyol 

de dretes ens va fer entrar en 
una guerra i un govern espa-
nyol d’esquerres ens vol reta-
llar l’Estatut».

La manifestació, en la qual 
han participat �5.000 perso-
nes, va transcórrer entre la 
plaça Universitat i la plaça 
Sant Jaume. Al final s’ha lle-
git un manifest per denunciar 
que el conflicte ja ha costat la 
vida a 600.000 persones i ha 
provocat dos milions de refu-
giats.

ESQUERRA

D La capçalera de la manifestació contra l’ocupació de l’Iraq.

j REDACCIÓ
El conseller de Governació i Ad-
ministracions Públiques de la 
Generalitat i secretari general 
d’Esquerra, Joan Puigcercós, 
va presentar el passat 26 de 
febrer el llibre Corredor de 
fons. Retrat de Joan Puigcercós, 
una biografia sobre la seva 
persona escrita per la periodis-

Puigcercós presenta la seva biografia
al Palau Robert
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ta Gisela Peiró. A més de l’au-
tora, el cineasta Ventura Pons 
també va participar a la pre-
sentació.
  La presentació va despertar 
molt d’interès i el públic assis-
tent va desbordar les previsi-
ons inicials dels organitzadors, 
que van deixar la sala petita i 
molta gent va haver de seguir 

l’acte dempeus. Entre els as-
sistents s’hi van concentrar 
personalitats destacades com 
el president d’Esquerra, Josep-
Lluís Carod-Rovira, l’actriu Lloll 
Bertran, el poeta Celdoni Fo-
noll, el director de cinema 
Conrad Son o el músic d’Elèc-
trica Dharma Joan Fortuny, a 
més de nombrosos diputats i 
alts càrrecs d’Esquerra. 

 A l’obra es narra com 
Puigcercós va despertar la 
seva consciència nacional, el 
seu pas per la universitat, 
l’etapa a la Crida a la Solida-
ritat i la seva entrada a Es-
querra, la seva experiència 
al Congrés espanyol i les ra-
ons dels dos pactes de go-
vern a la Generalitat. A més 
a més, al llarg de la presen-
tació Joan Puigcercós va expli-
car les anècdotes més diver-
tides que ha viscut durant la 
seva carrera política i va fer 
riure l’auditori en una jornada 
clarament distesa.

Les JERC responen al caos de Renfe
amb accions al carrer

El jovent independentista ha realitzat durant els mesos de febrer i 
març diferents actes de protesta per exigir el traspàs dels serveis 
de Rodalies de Renfe a la Generalitat de Catalunya. Les JERC recla-
men prioritzar el transport ferroviari per garantir un transport públic i 
de qualitat. A més, també reclamen al govern espanyol una dotació 
econòmica suficient per compensar la manca històrica d’inversions.

D Joan Puigcercós amb un exemplar de la seva biografia.
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COMISSIONS SECTORIALS

Esquerra commemora el 50è
aniversari dels Tractats de Roma 

j BRUNA FERRER
Europa ja ha complert cinquan-
ta anys. La voluntat de posar 
fi a segles d’enfrontaments 
entre europeus i de promoure 
la reconstrucció i el desenvo-
lupament econòmic d’uns pa-
ïsos devastats per la Segona 
Guerra Mundial va portar a la 
pràctica el desig de la unió po-
lítica, i s’ha aconseguit anar 
molt més enllà. El que prete-
nia ser una comunitat econò-
mica, un mercat únic, avui dia 
s’ocupa de temes com la polí-
tica mediambiental, la justícia 
i els afers d’interior, la política 
exterior i de seguretat comu-
na, entre d’altres. 
  Catalunya sempre ha tingut 
una clara vocació europeista 
i una actitud activa. La Unió 
Europea ha estat sempre res-

pectuosa amb la diversitat cul-
tural i lingüística i ha defensat 
des dels seus inicis els valors 
de la pau, el progrés i la de-
mocràcia.
  En els últims anys, però, Eu-
ropa ha reforçat el paper dels 
estats i els ha convertit en la 
pedra angular del tramat ins-
titucional; s’ha anat consoli-
dant la intergovernamentalitza-
ció. Això ha comportat que els 
parlaments nacionals tinguin 
com a tasca transposar la le-
gislació que ve de Brussel·les. 
D’altra banda, ens hem trobat 
amb la unificació monetària, 
l’eliminació de les fronteres 
dins l’espai Schengen, la lliu-
re circulació de mà d’obra... 
però no s’ha acompanyat de 
l’harmonització de les políti-
ques socials, de justícia soci-

al o de protecció. La societat 
europea no està prou cohesi-
onada, no per culpa de la seva 
ciutadania sinó per manca de 
voluntat política de voler anar 
més enllà.
  Des d’Esquerra entenem Eu-
ropa com un projecte obert a 
tot el continent que uneix la 
ciutadania i les nacions d’Eu-
ropa més enllà de la geografia. 
No s’ha de ser excloent, per-
què estàs tancant les portes 
a futurs estats membres que 
volen formar part d’aquest 
projecte, un projecte que de-
fensa els valors democràtics 
i els drets humans. Entenem 
que Europa ha d’aprofundir el 
seu nivell d’integració i reco-
nèixer les nacions sense es-
tat i la possibilitat d’ampliació 
interna, amb la incorporació 

La importància del tren

Gairebé mig milió de persones utilitzen cada dia el servei 
de rodalies de Renfe. No té cap sentit que un servei públic 
presenti les deficiències que s’estan produint en els darrers 
mesos. Des d’Esquerra defensem no només que les roda-
lies funcionin correctament, sinó un model de mobilitat que 
encaixi amb les necessitats actuals de la nostra societat, i 
és evident que aquest model passa per una aposta decidida 
pel transport públic que és equivalent a una mobilitat més 
sostenible. Algú s’ha parat a pensar què passaria si totes 
les persones que utilitzen diàriament el servei de rodalies 
agafessin el vehicle particular? El col·lapse seria indescrip-
tible i gairebé inimaginable. A més a més, hi podríem afegir 
que hi ha una bona part del nostre país que encara no dispo-
sa de servei de rodalies. És cert que arrosseguem unes de-
ficiències estructurals marcades per la manca d’inversions 
per part del PP, amb el vistiplau de Convergència i Unió, que 
han permès que avui tinguem el que tenim, i aquest retard 
no es pot resoldre amb la immediatesa que necessitem. Tot 
i això, cal destacar la tasca que està duent a terme el Grup 
Parlamentari d’Esquerra al Congrés, amb la defensa de tres 
paquets de mesures concretes que inclouen compromisos 
pressupostaris incomplerts per l’Estat i diversos convenis 
no aplicats signats entre l’Estat i la Generalitat.   

OPINIÓ

Montserrat Bergés
Secretària de Política Cultural

Lluís Ferran Toledano
«Qualsevol govern ha de tenir 

la memòria històrica com a prioritat»

Vocal d’Història de la 
Comissió Sectorial 
de Cultura

En quin punt es troba la Llei 
de la memòria històrica?
La Llei de la memòria històri-
ca va ser, en el seu dia, una 
de les exigències d’Esquerra 
en la investidura de zapate-
ro. Tanmateix, el projecte de 
llei presentat pel govern no 
compleix les expectatives de 
reconciliació amb el passat. 
De cap manera Esquerra no 
podrà donar suport a una llei 
que no reconegui la condició 
de víctima de les persones fí-
siques represaliades, que no 
tingui en compte l’anul·lació 
de les causes sumaríssimes 
perpetrades pel franquisme, 
que no rescabali tots els ho-

nors i els patrimonis incautats i, 
finalment, que no adapti la llei 
a la legislació internacional de 
crims contra la humanitat.
Què s’espera del Projecte de 
llei del Memorial Democràtic?
Qualsevol govern ha de tenir 
una política pública de la me-
mòria. El Projecte de Memori-
al Democràtic pot esdevenir un 
instrument important per a la 
recuperació de la memòria de-
mocràtica i republicana. Tan-
mateix, hi ha diferents aspec-
tes en què hem de treballar per 
millorar aquest projecte. Entre 
d’altres, incidir en la visió social, 
cultural i nacional de la repres-
sió franquista; obrir la possibi-
litat al consens parlamentari; 
incloure el paper de les univer-
sitats com a centres de recer-
ca de la memòria, i assegurar 
la coordinació amb tots els al-
tres organismes de la Genera-

litat que tenen competència 
en aquesta metèria.
Quina és la perspectiva de 
la commemoració del 2007–
20�4–20�5?
La commemoració dels tres-
cents anys de la guerra de 
Successió ha de ser un dels 
elements cabdals de recupe-
ració de la memòria nacional 
en clau d’autoestima i de fu-
tur. És el moment de reivin-
dicar i posar damunt la taula 
la nostra tradició institucio-
nal i constitucional arrabas-
sada, la repressió nacional 
arreu del país, el restabli-
ment dels drets històrics, el 
dret a la nostra independèn-
cia... La primera cita, aquest 
25 d’abril: la commemora-
ció dels tres–cents anys de 
la batalla d’Almansa, que va 
significar l’inici de la repres-
sió borbònica.
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El partit homenatja els tractats que van fer possible un marc legal comú 

d’àmbit europeu amb la voluntat que els Països Catalans esdevinguin 

membre de ple dret de la Unió Europea.

futura d’Escòcia o els Països 
Catalans. 
  Així, Esquerra va commemo-
rar els 50 anys dels Tractats 
amb un acte al Museu Marí-

tim. En aquest hi van parti-
cipar entre d’altres la presi-
denta de l’ALE, Nelly Maes, la 
diputada de l’SNP Maureen 
Watt i Mikel Irujo d’EA.

D Bernat Joan, Albert Royo i la representació internacional a l’acte.
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MUNICIPAL

Les JERC presenten 200 candidats
i candidates a les eleccions municipals

Antoni Soler
«Des que Esquerra governa la qualitat 

de vida dels veïns ha millorat»

Alcalde de Subirats

Quin balanç fas del mandat 
que ara s’esgota? 
Positiu i molt engrescador. 
Hem iniciat el camí cap a un 
objectiu clar: transparència, 
equilibri territorial i equilibri 
econòmic. Això, que aviat és 
dit, costa temps d’aconse-
guir, però el camí està traçat 
i ara ens cal una altra legis-
latura per aconseguir que el 
nostre objectiu sigui un fet 
inqüestionable. Avui dispo-
sem d’un municipi amb més 
qualitat de vida, amb bon 
enteniment entre el govern 
i l’oposició. En definitiva, 
hem fet pujar l’autoestima 
a nivells més que notables. 
Subirats té un terme munici-
pal de 56 km2 i diferents nu-
clis de població. Quines di-
ficultats comporta aquesta 

situació? 
Múltiples, penseu que dispo-
sem de catorze nuclis i de qua-
tre urbanitzacions, i tots ple-
gats sumem �.050 habitants. 
L’Ajuntament gestiona tres 
llars d’infants, el camió de 
la brossa fa un recorregut de 
�00 quilòmetres diaris i actu-
alment estem canviant les ca-
nonades de la xarxa d’aigua 
potable...
A més, el municipi consta d’una 
gran extensió natural que cal 
preservar. Quines mesures 
heu pres en aquest sentit?  
Avui ja tenim un sector de 
bosc important que forma part 
del PEIN (Pla d’espais d’inte-
rès natural). I, properament, 
des del Pla Director de l’Alt 
Penedès afegirem una bona 
part de la resta de bosc a Xar-
xa Natura 2000. La nostra vo-
luntat és gestionar els boscos 

conjuntament amb els propi-
etaris per fer-los rendibles; 
i també estem col·laborant 
amb les ADF en la lluita con-
tra els incendis forestals.  
Et tornes a presentar a les 
eleccions municipals. Quins 
reptes et planteges per a la 
propera legislatura?
Quatre anys són pocs en 
l’Administració. Ens plante-
gem continuar amb la feina 
que hem iniciat, amb la revi-
sió del POUM per a un crei-
xement moderat i per acon-
seguir l’equilibri econòmic i 
territorial del nostre municipi. 
Volem augmentar la qualitat 
de vida dels nostres veïns i 
veïnes. Hem iniciat les obres 
d’una escola a Sant Pau, i 
després ho farem a Ordal i 
Lavern, i així podrem aug-
mentar la qualitat de l’educa-
ció pública.
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Reformes legals, canvis reals

La Llei orgànica d’igualtat efectiva entre dones i homes és 
un pas endavant i, des d’Esquerra, celebrem la seva aprova-
ció. L’aplicació de la llei a les municipals del pròxim mes de 
maig no ens fa por, ja que el reglament intern del partit pre-
veia, des de feia més d’un any, la incorporació dels criteris 
de paritat a la configuració de les nostres llistes.

A l’Assemblea de Dones d’Esquerra celebrada a Girona 
vam aprovar una resolució perquè els criteris de paritat 
s’apliquin també al nombre d’escons que ja hem obtingut a 
cada municipi. És a dir, l’esforç que estem fent a tot el país 
a l’hora de fer les llistes ha d’enfocar-se a l’obtenció de re-
presentació.

Esquerra ha de ser el referent de la nostra ciutadania, l’ha 
de representar i n’ha de ser un mirall. I aquesta està  com-
posta a parts iguals per homes i dones. Per això no ens 
podem quedar en el compliment de la llei, sinó que hem 
d’aprofitar el que aquesta llei disposa per fer que més do-
nes siguin regidores o bé alcaldesses, i demostrin a la soci-
etat que el nostre projecte també parteix de la mirada de les 
dones com a polítiques actives i compromeses amb aquest 
país. Si als municipis on obtenim entre una i tres regidori-
es acabem posant les dones en els llocs quart i cinquè, no 
haurem aconseguit la incorporació efectiva de les dones. El 
nostre projecte polític és de transformació en profunditat, no 
de simple observació de la legalitat. Cal que l’aplicació de 
la nova llei tingui resultats, perquè ens enfortirà com a partit 
i ens farà servir millor el país.

OPINIÓ

j SERGI GIRÓ
Les JERC presenten dins les 
llistes d’Esquerra més de 200 
candidats i candidates. Això 
representa un augment res-
pecte a les eleccions de 200� 
i consolida el paper del jovent 
independentista dins el pro-
jecte de l’esquerra nacional.
  Al llarg dels mesos de gener 
i febrer, les seccions locals de 
les JERC han celebrat les se-
ves assemblees locals per es-
collir els diferents represen-
tants de l’organització a les 
candidatures d’Esquerra.

Dins el mapa de candidats i 
candidates de les JERC, hi 
destaquen els militants que 
encapçalaran les candidatu-
res d’Esquerra, que, entre d’al- 
tres, són: Ricard Fernàndez 
(la Llagosta), Saulo Pujolàs 
(Cànoves i Samalús), Anna 
Corts (Canovelles), Pau Osò-
rio (Mislata), Santiago Cortells 
(Vila–real), Josep Solà (Carlet), 
Domènech Garcia (Faura), Ra-
fael Asensio (Albalat dels Ta-
rongers), Bernat Costas (Tor-
dera), Maribel Baró (Caldes 
d’Estrac), Roger Torrent (Sarrià 

Estem davant d’unes noves 
eleccions municipals i el Con-
grés espanyol acaba d’aprovar 
la Llei orgànica d’igualtat efec-
tiva entre dones i homes. Per 
al món local i, per tant, tam-
bé per a Esquerra, l’aprovació 
d’aquesta llei no ha passat 
desapercebuda. El motiu pel 
qual això és així és que, entre 
altres coses, aquesta llei intro-
dueix una regulació que con-
diciona la composició de les 
llistes electorals en aquells 
municipis de més de 5.000 
habitants. La llei estableix que 
a la llista cap dels dos sexes 
no pot tenir una presència in-
ferior al 40%, i que, alhora, en 
cada tram de cinc llocs de la 
llista també s’ha de complir 
aquesta proporció. Evident-
ment, aquesta mesura no afec-
tarà indistintament els homes 
i les dones i, a la pràctica, el 
que es busca és incentivar la 
presència de les dones a l’es-
fera política. L’experiència ens 
diu que les dones han estat 

històricament menys presents 
en política que els homes, es-
pecialment en la política lo-
cal. A Catalunya en tenim un 
bon exemple: el percentatge 
d’alcaldesses en la legislatu-
ra actual ha estat de només el 
�0,�% sobre el total i el de re-
gidores del 2�,�%. 
  En aquest context, Esquer-
ra, en el moment d’elaborar 
el reglament intern de les pro-
peres eleccions municipals, ja 
va considerar imprescindible 
incloure uns criteris que ga-
rantissin la presència de les 
dones a les llistes del partit. 
Això ha fet possible que les 
seccions locals i els equips 
de campanya que han estat 
treballant en la composició de 
les llistes hagin rebut la notí-
cia d’aquesta nova obligació 
legislativa sense grans sor-
preses, atès que les conse-
qüències que provocarà són 
similars a les que es deriven 
de la normativa interna, apro-
vada ja fa mesos.    

de Ter), Muntsa Prat (Sant 
Just Desvern), Eduard Suàrez 
(l’Hospitalet de Llobregat) o 
Pol Pagès (Sant Quintí de Me-
diona). Gràcies a la presèn-
cia d’aquests candidats i can-
didates, les JERC aspiren a 
obtenir �00 regidors i regido-
res que reforcin el front ins-
titucional com a via de lluita 
del jovent independentista a 
la política municipal, i a poder 
desenvolupar les propostes 
que es deriven del programa 
marc de les JERC «Objectiu: 
emancipació juvenil». 

Esquerra s’avança a la Llei 
orgànica d’igualtat efectiva 

D Alguns alcaldables de les JERC. D’esquerra a dreta i de dalt a baix; Domènech Garcia, Anna Corts, 
Bernat Costas, Eduard Suàrez, Ricard Fernàndez i Pol Pagès.

Pilar Vallugera
Secretària nacional de la Dona
i regidora a l’Ajuntament de Barcelona
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ILLES BALEARS I PITIÜSES

ESQUERRA OBTÉ AL CONGRÉS ESPANYOL IMPORTANTS MILLORES SOCIALS PER ALS CIUTADANS DE LES ILLES

j JOAN LLODRÀ
La proposició no de llei de ces-
sió de les bases militars del 
Port de Pollença i del Cap del 
Pinar no ha estat l’única pro-
posta d’Esquerra aprovada al 
Congrés espanyol aquest mes. 
La Comissió d’Economia i Hi-
senda del Congrés dels Dipu-
tats va aprovar el dia 28 una 
proposició no de llei, defen-
sada també pel diputat gironí 
Joan Puig, que insta el govern 
espanyol a destinar els �8 mi-
lions d’euros dels descomp-
tes aeris a establir una tarifa 
única de 27,5 euros més les 
taxes per als vols interilles. La 
proposta va ser aprovada amb 
els vots favorables d’Esquer-
ra, del PNB, de Convergència i 
Unió, del grup mixt i també del 
Partit Popular, que hi va intro-
duir una esmena en el sentit 
que fos el govern de les Illes 
qui gestionàs aquesta partida 
pressupostària. El PSOE, en 
canvi, com en el cas de la pro-
posició de cessió de les bases 
militars d’Alcúdia i Pollença, 
hi va votar en contra i IU no 
va assistir a la comissió. Per 
a Joan Lladó, president d’Es-
querra a les Illes, «l’aprova-
ció d’aquesta proposta, que 
farà possible la tarifa única de 
27,5 euros per als vols interi-
lles, és una molt bona notícia 
per a la ciutadania de les Illes 

Balears, que és la que supor-
ta la pressió fiscal més eleva-
da de tot l’Estat espanyol. Sig-
nifica alhora més finançament 
i més autogovern per a les Ba-
lears». El dirigent d’Esquerra 
va destacar sobretot que «és 
una mesura que reduirà sensi-
blement la despesa de moltes 
persones que han de viatjar 
per motius de feina, sobretot 
de Menorca i de les Pitiüses». 
Quant a la postura del PSOE, 
Lladó va afirmar que «de nou, 
el PSIB ens demostra la seva 
debilitat enfront del PSOE, i el 
PSOE demostra la seva tirada 
centralista espanyola».
  La proposició aprovada ins-
ta també el Ministeri de Fo-
ment a dissenyar i aplicar, en 
el termini d’un mes, un mo-
del de transport interbalear 
que rebaixi els costos que ha 
d’afrontar la ciutadania de les 
Illes Balears per equiparar-los 
als que afronta la ciutadania 
peninsular. 
   En aquest sentit, Esquerra 
ha tornat a aconseguir nota-
bles millores per al benestar 
de la societat illenca, tot i no 
ser present encara ni al Parla-
ment Balear ni tampoc als di-
ferents Consells Insulars. Així, 
Esquerra es presenta davant 
la ciutadania de cara a les 
properes eleccions amb l’aval 
de la feina feta.

Esperança Marí, natural de 
Formentera, militant d’Es-
querra a Eivissa, és candida-
ta al Parlament de les Illes 
Balears en representació 
d’Eivissa pel Canvi (coalició 
formada per independents, 
ENE, EU i Esquerra), que con-
corre a les eleccions autonò-
miques amb el PSOE.
Com s’ha format Eivissa pel 
Canvi (ExC) i què ha portat 
Esquerra a ser-hi?
ExC és el fruit d’un llarg pro-

cés de gestació que ha involu-
crat persones independents, 
ENE, EU i Esquerra. Empesos 
pel moviment social generat a 
Eivissa, bàsicament entorn de 
la defensa del territori, hem 
considerat que calia donar-li 
una sortida política.
Quines seran les prioritats d’Es-
querra al Parlament de les Ba-
lears?
Les Balears necessiten gestio-
nar els seus ports i aeroports: 
els és imprescindible per la 

condició insular. Si no tenim 
competència sobre les nos-
tres pròpies comunicacions, 
poc podrem decidir. A més 
a més, caldria aprovar, en 
aquesta legislatura, una llei 
del sòl que regulàs l’urbanis-
me a les Illes. Pensam que 
aquest és, permanentment, 
un dels grans cavalls de ba-
talla. També s’ha de derogar, 
de seguida, la nefasta llei de 
camps de golf.
Per això, emperò, caldrà fer 
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Candidata d’Esquerra per Eivissa al Parlament Balear
«Les Balears necessiten gestionar els seus ports i aeroports»

fora el PP...
Efectivament. El PP ha gover-
nat sense tenir en compte la 
gent, utilitzant el corró parla-
mentari sense contemplaci-
ons. Entenem que un govern 
progressista hauria de gover-
nar amb un altre estil, sense 
tanta prepotència i amb més 
contacte amb la societat ci-
vil. És ben possible que el PP 
acabi perdent el Govern de 
les Illes Balears per una pura 
borratxera de poder.

Quin accent especial pot posar 
Esquerra al Parlament de les 
Balears?
Amb la presència d’Esquerra, 
el projecte de construir uns Pa-
ïsos Catalans lliures comença-
rà a comptar amb veu pròpia a 
les Illes. Consider que es trac-
ta d’una fita històrica que hem 
d’aprofitar per construir un nou 
estil de fer política, al servei de 
la gent, arrelat al país i no pen-
sat per servir cap tipus d’inte-
ressos particulars.

Esquerra aconsegueix
la reducció del preu dels vols 
interilles a 27,5 euros

S’aprova la proposició d’Esquerra
que permetrà l’ús públic de les bases militars 
del Port de Pollença i del Cap del Pinar

j JOAN LLODRÀ
La Comissió de Defensa del 
Congrés va aprovar el �4 de 
març una proposició no de llei 
defensada pel diputat d’Es-
querra a Madrid. Joan Puig, 
en què es reclamava la re-
cuperació de les bases mili-
tars del Port de Pollença i del 
Cap del Pinar per a usos pú-
blics. Esquerra denunciava 
que l’ús que en feia el Minis-
teri de Defensa era el d’ofe-
rir una residència d’estiueig al 
funcionariat d’aquest ministe-
ri i limitava l’accés a la costa 
a la resta de ciutadans i ciu-

tadanes. La proposició no de 
llei insta el govern espanyol a 
constituir, en sis mesos, una 
comissió mixta composta pel 
mateix govern espanyol, la co-
munitat i els ajuntaments de 
Pollença i d’Alcúdia que estu-
diï els possibles usos civils 
de les zones de totes dues 
bases, que no tenen funciona-
litat logística de suport a les 
activitats aèries militars ni a 
qualsevol altra activitat relaci-
onada amb Defensa.
  Segons el president d’Es-
querra–Pollença, Miquel–Àngel 
Sureda, «és una victòria per 

a la societat el fet que per 
primera vegada s’hagi deba-
tut una proposta de devolu-
ció d’una base militar i que, 
a més, hagi estat acceptada 
per la majoria». Per a Sure-
da, «esperam que la propos-
ta es faci efectiva ben aviat i 
que l’estudi prevegi protegir 
les àrees naturals que puguin 
veure’s afectades i també so-
lucionar la demanda d’amar-
raments que hi ha a la zona, 
ara que es pot plantejar sen-
se haver de construir ni am-
pliar més ports esportius ni 
clubs nàutics». 
  Per al president d’Esquer-
ra–Alcúdia, Miquel Ques, els 
motius pels quals es man-
té la zona militar són el frau 
a la Llei de costes de �988 
i el respecte als drets adqui-
rits pels militars. En relació 
amb aquest fet, Ques declarà 
que «l’aprovació de la nostra 
proposta és una bona notícia, 
ja que la situació vulnerava 
drets fonamentals com els de 
la igualtat de les persones i el 
gaudi de la costa. La revoca-
ció dels drets adquirits i la so-
cialització de la costa són im-
prescindibles per avançar en 
democràcia». Segons Ques, 
«és una llàstima que el PSOE 
voti en contra d’aquests prin-
cipis a Madrid».

D M. Àngel Sureda, Joan Lladó i Joan Puig a la zona afectada.
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Marina Llansana
Diputada per Barcelona
i portaveu d’Esquerra

j	IOLANDA LLAMBRICH
Esquerra es va negar a desvir-
tuar el sentit de la seva pro-
posta de resolució, que re-
clamava la celebració d’un 
referèndum en què el poble 
d pogués exercir el seu dret 
a decidir lliurement la cons-
titució de Catalunya en estat 
membre de la UE. El ple mo-
nogràfic sobre el desplega-
ment del nou Estatut celebrat 
al Parlament de Catalunya els 
dies 28 i 29 de març ha estat 
el marc en què Convergència 
i Unió ha evidenciat la seva 
manca d’ambició sobiranista 
i que el propòsit d’aquest de-
bat era merament tacticista 
per la federació regionalista.
  La proposta de resolució pre-
sentada per Esquerra no va 
poder ser aprovada, ja que no-
més va comptar amb el suport 
dels 2� vots dels diputats del 
grup parlamentari independe-
nista. Des de l’oposició, CiU 
va acabar retirant la seva pro-
posta de resolució, que no-
més preveia com a possibilitat 
la celebració d’un referèndum 
i era, en tots els sentits, molt 
menys ambiciosa que la pre-

sentada pel Grup Parlamenta-
ri d’Esquerra. La proposta de 
resolució d’Esquerra demana-
va literalment: 
  «L’acord de gener de 2006 
a La Moncloa va fer possi-
ble l’aprovació de l’Estatut 
vigent, que comportà la su-
pressió dels eixos bàsics del 
projecte aprovat pel Parla-
ment de Catalunya, que, tot i 
haver estat ratificat posterior-
ment pel poble de Catalunya 
en referèndum, ha permès 
fer una interpretació a la bai-
xa i deslegitimadora per part 
de l’advocat de l’Estat i pos-
siblement del Tribunal Cons-
titucional. Si aquesta even-
tualitat negativa es produeix, 
la via autonomista quedarà 
en un atzucac i, d’acord amb 
les reiterades resolucions en 
aquest sentit d’aquest Parla-
ment, el poble de Catalunya 
ha d’exercir el seu dret demo-
cràtic a decidir la constitució 
d’un estat propi en el si de la 
Unió Europea.»
Malgrat els intents de Conver-
gència d’instrumentalitzar el 
debat per voler demostrar una 
crisi inexistent entre els tres 

Esquerra planteja al Parlament 
convocar un referèndum 
per la independència de Catalunya

PARLAMENT DE CATALUNYA

Un retorn encara incomplet

Des del Congrés dels Diputats i des del Parlament de 
Catalunya, Esquerra ha denunciat la interrupció inexplicable 
del retorn dels documents incautats que encara són a l’arxiu 
de Salamanca. Si bé fa poc més d’un any vam poder viure el 
retorn dels documents que pertanyen a les institucions cata-
lanes, encara falten els documents que pertanyen a particu-
lars, sindicats, partits polítics i entitats. Es tracta de més de 
dos milions de documents, un total de mil set-centes caixes 
de documents que encara són a Salamanca, més del doble 
del que ja s’ha retornat. Uns documents que ja han estat ca-
talogats i identificats. I això encara fa més inexplicable la in-
terrupció del retorn per part del govern espanyol.   
   Justament per fer evident la suspensió del procés i l’en-
darreriment del retorn, al darrer ple al Parlament vam acon-
seguir que s’aprovés una moció d’Esquerra amb els vots a 
favor de CiU, PSC i ICV—EUiA, una moció que obliga el go-
vern espanyol a fer efectiu el retorn abans de finals d’any. Un 
mandat parlamentari que obligarà a convocar, abans de tres 
mesos, la comissió mixta Estat-Generalitat perquè desenca-
lli aquesta situació de parèntesi.
  Tal com demanava la Comissió de la Dignitat, vam aconse-
guir establir un calendari de retorn no condicionat al calenda-
ri polític, perquè els interessos electorals de cap força políti-
ca no pugui passar per davant dels interessos de Catalunya. 
I aquest retorn no només és important per evitar que ningú 
caigui en la temptació de fer partidisme; és urgent perquè 
si el continuem ajornant correm el perill que algunes de les 
persones que van ser víctimes d’aquest espoli ja no puguin 
veure el final d’aquest procés dolorós, com és el cas del car-
tellista Carles Fontserè, que va morir al gener. No podem cór-
rer el perill que altres homes i dones que han protagonitzat 
la història democràtica del nostre país desapareguin sense 
veure restituïda la seva memòria i la seva dignitat.

OPINIÓ

partits que formen el Govern 
d’Entesa Nacional de Progrés, 
Joan Ridao va assegurar que 
«el govern català continua co-
hesionat i treballa en positiu 
de forma eficient i amb la mà-
xima energia per desplegar 
l’Estatut, d’acord amb el man-
dat que ha sortit de la cam-
bra», i ha afegit que «no hi ha 
res que posi en qüestió la con-
tinuïtat» de l’executiu català. 
Si els poders de l’Estat són 
deslleials, Esquerra té com 
a proposta convocar un refe-
rèndum d’autodeterminació 
per donar la paraula al po-
ble català. «Aquest és un dret 
que existeix, i no una amena-
ça com alguns volen interpre-
tar, i la involució autonòmica 
que viu l’Estat espanyol pot 
fer que la defensa de l’Estatut 
s’acabi convertint en un atrin-
xerament en defensa de l’au-
togovern més primari».
  En aquest sentit, la postura 
d’Esquerra ha estat coherent 
d’acord amb els postulats po-
lítics que el partit indepen-
dentista sempre ha defensat 
i defensa a totes les esferes 
polítiques.

En aquestes eleccions les 
JERC han revalidat la seva 
presència al Parlament. Com 
valores el fet de ser diputat 
del jovent independentista a 
la cambra catalana?
Les JERC som l’organització 
juvenil de l’esquerra indepen-
dentista i, com a tal, treba-
llem cada dia per la indepen-
dència i la justícia social, i ho 
fem des del debat ideològic, 
la lluita al carrer i les institu-
cions. En els últims anys les 
JERC hem anat tenint repre-
sentació en diferents institu-
cions. Ara em toca represen-
tar l’organització al Parlament, 
una tasca que han fet abans 

Joan Puigcercós i Uriel Bertran, 
que han estat també diputats 
de les JERC en legislatures an-
teriors. Amb un llistó tan alt, re-
novem el compromís de treba-
llar per l’emancipació dels joves 
i les joves, que només s’acon-
seguirà amb la plena emanci-
pació social i nacional del país.
Quines respostes poden donar 
les JERC a aquesta necessitat 
des del Parlament?
En primer lloc, hem de conside-
rar un èxit de tot el moviment 
juvenil el fet d’haver situat al 
centre del debat polític la qües-
tió de l’emancipació juvenil. En 
aquest sentit, des del Parla-
ment podem impulsar noves 

lleis i modificar les existents 
per tal d’afavorir l’accés del jo-
vent al mercat de treball, a un 
ensenyament de qualitat i a 
un habitatge digne. Així estem 
treballant en la Llei pel dret a 
l’habitatge, que ha de possibi-
litar l’accés a l’habitatge a tota 
la ciutadania, i especialment a 
la gent jove. També volem im-
pulsar la Llei de polítiques de 
joventut, que ha de codificar i 
harmonitzar la normativa exis-
tent i crear la xarxa bàsica de 
suport a la joventut, un conjunt 
d’equipaments i serveis desti-
nats a l’emancipació i la par-
ticipació del jovent. Finalment, 
també treballem de manera 
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Pere Aragonès.
Diputat per Barcelona
«Hem aconseguit situar l’emancipació juvenil al centre del debat polític»

coordinada amb les diputades 
de les JERC al Congrés de Di-
putats, en aquella legislació bà-
sica de l’Estat que ens afecta 
com a joves.
Quina tasca desenvolupes en 
l’àmbit de l’habitatge?
Formo part de la Comissió de 
Medi Ambient i Habitatge i sóc 
el responsable, dins el Grup 
Parlamentari, de les polítiques 
d’habitatge. En aquests mo-
ments hi ha en tramitació la 
Llei pel dret a l’habitatge, que 
qualifica l’habitatge social com 
a servei d’interès general, que 
ordena el mercat immobiliari, 
posa mesures contra l’especu-
lació i l’abús als consumidors i 

estableix una planificació en 
matèria d’habitatge social. 
Des d’Esquerra, però, defen-
sem que cal anar més enllà 
i demanar-li a l’Estat espa-
nyol que també es compro-
meti per l’accés a l’habitat-
ge en l’àmbit de les seves 
competències (fiscalitat, nor- 
mativa bàsica, legislació d’ar-
rendaments, legislació hi- 
potecària). Aquesta deman-
da volem que s’inclogui al 
Pacte Nacional per l’Habi-
tatge que vol impulsar el 
Govern, i així ho hem mani-
festat al conseller de Medi 
Ambient i Habitatge, que ha 
acceptat la proposta.

ESQUERRA PORTA L’AUTODETERMINACIÓ AL PARLAMENT
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Esquerra exporta al món 
la cultura catalana 

j REDACCIÓ
La Conselleria de Cultura i Mit-
jans de Comunicació, que lide-
ra Joan Manuel Tresserras, ha 
iniciat una etapa de potencia-
ció de la cultura catalana a tra-
vés de diferents actuacions en 
diversos camps. El passat 5 de 
març s’inaugurava al Metropo-
litan Museum of Art de Nova 
York l’exposició «Barcelona & 
Modernity: Gaudí to Dalí», la 
qual mostra al públic nord-ame-
ricà les millors produccions cul-
turals catalanes des del Sexen-
ni Revolucionari, de �868, fins 
a la fi de la Guerra Civil, l’any 
�9�9. La mostra significa un 

al Museu de Cleveland del �5 
d’octubre de l’any passat fins 
al 7 de gener d’enguany. 
  L’exposició inclou més de 
�00 obres, entre pintures, es-
cultures, dibuixos, fotografies, 
cartells, entre d’altres, d’artis-
tes de gran projecció interna-
cional com Picasso, Miró, Dalí 
o Gaudí; al mateix temps que 
també inclou obres d’artistes 
encara poc coneguts pel pú-
blic nord-americà, com Rusiñol, 
Casas, Nonell o Domènech i 
Montaner.

La Generalitat col·loca la pri-
mera pedra de la nova seu de 
la Filmoteca de Catalunya
D’altra banda, el passat 7 de 
març Josep-Lluís Carod-Rovi-
ra i Joan Manuel Tresserras 
van iniciar la construcció de la 
nova Filmoteca de Catalunya 
amb el gest simbòlic de col-
locació de la primera pedra, 
que s’ubicarà al barri del Raval 
de Barcelona.
  El vicepresident del Govern i 
president d’Esquerra, Josep-
Lluís Carod-Rovira, va destacar 

pas més de la projecció exte-
rior de la cultura catalana i un 
clam unitari de cohesió entre 
els seus representants i les 
institucions catalanes.
  L’exposició està produïda pel 
Metropolitan i el Museu de Cle-
veland, amb el suport de la 
Generalitat de Catalunya i di-
ferents institucions de fons pú-
blic i privat. El Museu Nacional 
d’Art de Catalunya (MNAC) hi 
col·labora amb la cessió d’una 
cinquantena d’obres i l’Insti-
tut Ramon Llull s’ha encarre-
gat d’editar-ne el catàleg. L’ex-
posició es podrà visitar fins al 
� de juny, i ja s’ha pogut veure 

D Jordi Portabella i Joan Manuel Tresserras amb Emily Rafferty, 
presidenta del Metropolitan Museum of Art de Nova York.
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Miquel Pueyo. Secretari de Política Lingüística
«Avui hi ha més persones que parlen en català 

als seus fills que als seus pares»

ENTREVISTA

Quins són els objectius de la 
Secretaria de Política Lingüís-
tica (SPL) en aquesta legisla-
tura? 
Fomentar i facilitar l’ús del 
català i transformar la polí-
tica lingüística en una políti-
ca pública transversal, com-
partida per la Generalitat i de 
les administracions centrada 
en tres àmbits estratègics: el 
treball i la salut, la justícia i 
la població nouvinguda. 
Què ens diuen les estadísti-
ques sobre la situació actual 
de la llengua catalana a tots 
els territoris? 
L’Enquesta d’Usos Lingüís-
tics (EUL), realitzada entre 
el 200� i el 2004, permet 
afirmar que a Catalunya, An-

dorra, les Illes i València es 
parla més català amb els fills 
i filles que no amb els pares 
i mares, i que el català esde-
vé llengua d’identificació de 
sectors socials que no l’ha-
vien après a casa seva. Ara 
bé, la llengua catalana avan-
ça pel que fa al coneixement 
i demostra una notable capa-
citat d’atracció, però no acon-
segueix un increment similar 
quant a l’ús col·loquial. 
Darrerament s’han signat 
acords que obren portes al ca-
talà a les noves tecnologies. 
Quina valoració en fas? 
L’acord afavorit pel conseller 
Puigcercós demostra que la 
política lingüística ha de ser 
transversal i evidencia la ca-

pacitat que el Govern té, quan 
vol, d’incidir en les actuacions 
de les grans companyies de 
serveis públics. Pel que fa a la 
SPL, la nostra prioritat és con-
tinuar posant a disposició del 
públic i de les empreses tec-
nologies per al català: traduc-
tors automàtics, correctors, 
bancs de veu, recursos per al 
programari lliure, etc. 
Què és el programa Parla.cat? 
Desenvolupat per la SPL i l’Ins-
titut Ramon Llull, serà, a partir 
del curs 2007-2008, una de 
les millors eines existents per 
a l’aprenentatge d’una llengua 
(en aquest cas, del català), a 
través d’Internet i des de qual-
sevol punt del planeta, de ma-
nera autònoma, amb el suport 

d’una tutoria virtual o com a 
complement dels cursos pre-
sencials.
Quan es produirà el reconei-
xement de la llengua de sig-
nes catalana (LSC)? El vice-
president de la Generalitat, 
Josep-Lluís Carod-Rovira, s’ha 
compromès a enviar al Parla-
ment un projecte de llei abans 
que acabi aquest any. El mes 
d’abril començarà a reunir-
se un grup de treball tècnic i 
representatiu de les perso-
nes sordes, coordinat des de 
la SPL, que posarà immedia-
tament fil a l’agulla. 
Darrerament s’ha signat un 
acord en matèria de política 
lingüística entre la Generalitat 
de Catalunya, el govern basc i 

la Xunta de Galícia. Quines 
implicacions té?
És un protocol que ha afavo-
rit una reacció indignada, per 
part del PP, tant al Parlament 
basc com al català. Fins a 
cert punt no m’estranya per-
què, a banda de preveure 
una intensificació de la coo-
peració i els intercanvis en-
tre les tres nacions, l’acord 
assumeix explícitament la 
defensa de la pluralitat lin-
güística en els àmbits esta-
tal i europeu, amb la intenció 
que el 40% de la ciutadania 
que viu en territoris que te-
nen una llengua pròpia no 
continuï essent tractada per 
l’Estat com a ciutadans i ciu-
tadanes de segona. 

la col·laboració entre les dife-
rents administracions catala-
nes per tirar endavant projec-
tes d’interès per al país i va 
remarcar l’objectiu del Govern 
de continuar impulsant el cine-
ma a Catalunya. A més, Carod 
va tenir un record emotiu per a 
Miquel Porter i Moix, com a pro-
motor de la recuperació del pa-
trimoni cinematogràfic català 
així com del naixement de l’ac-
tual Filmoteca de Catalunya.
  Per la seva banda, el conse-
ller Joan Manuel Tresserras va 
mostrar la seva admiració per 
la tasca que duu a terme la Fil-
moteca en la conservació i di-
fusió del patrimoni fílmic i va 
destacar la importància del 
nou equipament, perquè podrà 
reunir en un sol espai els ser-
veis que actualment es troben 
dividits en tres edificis.
La futura seu de la Filmoteca 
estarà situada a la plaça Sal-
vador Seguí, entre els carrers 
Sant Pau, Espalter i Sant Josep 
Oriol. Està previst que l’obra 
estigui enllestida en un termi-
ni de dos anys.

Acord per a la promoció de la 
cultura catalana a Frankfurt
El president de l’Institut Ramon 
Llull, Josep Bargalló, i el de 
l’Institut d’Estudis Baleàrics, 
Gabriel Janer Manila, van sig-
nar el passat 27 de febrer un 
conveni de col·laboració entre 
les dues entitats per a l’orga-
nització de la participació de la 
cultura catalana com a convi-
dada d’honor a la Fira del Llibre 
de Frankfurt 2007. A conse-
qüència del conveni, Janer Ma-
nila s’incorporarà a la comissió 
executiva del certamen. A més 
a més, hi ha la voluntat com-
partida per part de les dues 
institucions de donar-li continu-
ïtat pel bé de la projecció exte-
rior de la cultura catalana. 
  A més a més, Bargalló va re-
presentar la delegació catala-
na a la Fira Internacional del 
Llibre de Leipzig el passat 22 
de març com a primer pas per 
promoure la cultura catala-
na a Alemanya de cara la Fira 
de Frankfurt, que se celebrarà 
l’octubre vinent i on Catalunya 
és la convidada d’honor. 

El govern presenta a Nova York l’exposició Barcelona & Modernity: Gaudí to Dalí
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Catalunya destina �,5 milions d’euros a la lluita
contra la sida, la malària i la tuberculosi
i un milió a la FAO per reduir la fam al món
j REDACCIÓ
L’Agència Catalana de Coo-
peració al Desenvolupament 
(ACCD) va participar a Oslo a 
la trobada del Fons Global de 
lluita contra la sida, la malà-
ria i la tuberculosi. En aquest 
marc, el director de l’ACCD, 
Andreu Felip, va anunciar que 
la Generalitat faria una apor-
tació d’�,5 milions d’euros a 
aquest Fons, fet que conver-
teix la Generalitat en el primer 
donant provinent d’una coope-
ració governamental no estatal.  
  L’aportació al Fons és la do-
tació econòmica més alta do-
nada mai per la Generalitat a 
un organisme multilateral. A 
més, cal recalcar que la lluita 
contra la sida, la malària i la 
tuberculosi és un dels Objec-
tius del Desenvolupament del 
Mil·lenni, amb els quals la Ge-
neralitat s’ha compromès rei-
teradament.
  El Fons Global de lluita con-
tra la sida, la tuberculosi i la 
malària va néixer a instànci-
es de l’Assemblea General 
de les Nacions Unides, quan, 
en la sessió especial sobre 
la sida celebrada el 200�, va 
concloure la necessitat de 

crear un fons per canalitzar i 
augmentar els recursos per a 
la lluita contra tres de les ma-
lalties més devastadores del 
món, especialment en aque-
lles zones més necessitades.
   L’objectiu del Fons és recap-
tar, gestionar i desemborsar 
recursos per a la lluita contra 
aquestes malalties a través 
d’un enfocament innovador 
del finançament internacional 
de la salut, que confia en el 
coneixement d’experts locals. 
  Andreu Felip ha remarcat 

que «l’aportació d’�,5 milions 
d’euros al Fons Global és la 
més alta que ha donat la Ge-
neralitat de Catalunya a un or-
ganisme multilateral», fet que 
«confirma el compromís de 
Catalunya en sistemes multila-
terals i assumeix el mateix ni-
vell de responsabilitat que els 
estats.

Catalunya aporta un milió 
d’euros a la FAO per comba- 
tre la fam
Per la seva banda, el secreta- 

D David Minoves i Andreu Felip, responsables directes de les po-
lítiques de cooperació de la Generalitat.

Acció Social i Ciutadania 
impulsa un nou model
d’accés als serveis socials
j REDACCIÓ
En compareixença parlamen-
tària de la Comissió de Ben-
estar i Immigració el passat 7 
de març, la consellera Carme 
Capdevila va explicar el nou 
model basat en la universa-
lització de l’accés als serveis 
socials i en el foment dels 
drets de ciutadania des d’una 
perspectiva transversal que 
promou des del Departament 
d’Acció Social i Ciutadania: el 
patriotisme social. La conse-
llera va explicar que «aquest 
model s’orienta per construir 
la Catalunya social, perquè les 
polítiques socials estan lliga-
des a les polítiques de cons-
trucció nacional». 
  Aquest nou model està for-
mat per vuit eixos bàsics que 
segueixen les directrius euro-
pees en la matèria: universa-
litzar els serveis socials, ga-
rantir l’atenció social a les 

persones amb dependència, 
promoure la inclusió social i 
el benestar d’aquelles perso-
nes més vulnerables i amb 
majors dificultats d’integració 
social, impulsar i millorar les 
polítiques d’acollida d’igualtat 
i d’acomodació de les perso-
nes immigrades, millorar les 
polítiques de suport i protec-
ció a la infància i l’adolescèn-
cia, enfortir les polítiques de 
suport a les famílies i garantir 
els drets de ciutadania, impul-
sar les polítiques de joventut, 
i promoure la igualtat d’opor-
tunitats de les dones en tots 
els àmbits de la societat.
  Carme Capdevila va conclou-
re la seva intervenció expli-
cant que la voluntat del Go-
vern és construir un país de 
futur basat en la cohesió i la 
igualtat d’oportunitats i, al ma-
teix temps, convertir Catalunya 
en un país de benestar.

ES
Q

U
ER

R
A

ri d’Afers Exteriors, Albert 
Royo, i el subdirector general 
de l’Organització de les Naci-
ons Unides per a l’Agricultu-
ra i l’Alimentació (FAO), Tes-
fai Tecle, van signar el passat 
�9 de març un acord pel qual 
la Generalitat es compromet 
a aportar un milió d’euros 
per treballar en quatre projec-
tes per la lluita contra la fam 
i la pobresa al món a quatre 
països diferents: Guatemala, 
Nicaragua, Etiòpia i Burkina 
Faso.
   L’acord amb la Generalitat 
és el primer d’aquest tipus 
que signa la FAO amb un or-
ganisme governamental sub-
estatal i preveu que l’executiu 
català participi en projectes 
de cooperació en els sec-
tors agropecuari, pesquer i 
forestal per millorar la segu-
retat alimentària i les condi-
cions de vida de la població 
rural. A més, la FAO i la Gene-
ralitat també organitzaran di-
verses iniciatives per sensi-
bilitzar l’opinió pública en les 
qüestions de la inseguretat 
alimentària i la lluita contra la  
pobresa.  

Carod-Rovira proposa al Comitè Olímpic
Internacional organitzar uns Jocs
de països esportius
j REDACCIÓ
El vicepresident de la Gene-
ralitat i president d’Esquerra, 
Josep-Lluís Carod-Rovira, va vi-

atjar a Lausana el passat �� 
de març per reunir-se amb el 
president del Comitè Olímpic 
Internacional (COI), Jacques 

L’Anella,

una eina per al

foment de l’em-

presa catalana

a l’exterior

j REDACCIÓ 
Josep Huguet, conseller d’In-
novació, Universitats i Empre-
sa, va presentar el passat 22 
de febrer l’Anella, un espai 
virtual concebut per potenciar 
la competitivitat internacional 
de les empreses catalanes. 
Així, l’Anella permet ser un 
punt de trobada d’empresa-
ris per intercanviar experiènci-
es en diferents àmbits com el 
mercat, el producte o el sec-
tor, a més de ser un banc d’in-
formació per crear sinergies 
entre les empreses catalanes 
a l’exterior. El mateix dia de la 
presentació d’aquest projec-
te pioner a Europa l’Anella ja 
comptava amb 9.200 empre-
ses inscrites.

La rellevància del projecte 
marca la voluntat de l’esquer-
ra independentista de fomen-
tar la competitivitat econòmi-
ca de l’economia catalana, 
a més d’apostar nítidament 
pels sectors amb més valor 
afegit existents a nivell mun-
dial.

D Carod-Rovira i Jacques Rogge durant l’entrevista a Lausana.
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Rogge, per trobar una sortida 
al bloqueig que pateixen les 
seleccions catalanes en molts 
àmbits. Carod va exposar-li la 
voluntat del govern català de 
promoure uns Jocs de Països 
Esportius Europeus paral·lels 
a les competicions internacio-
nals que ja se celebren periò-
dicament. 
  Actualment el COI compta 
amb �� països esportius no 
sobirans que són membres 
de ple dret, a més d’altres 5� 
països que no en són mem-
bres però que tenen federaci-
ons internacionals reconegu-
des a nivell internacional en 
algun esport.
  En aquest sentit, la propos-
ta de Carod-Rovira cerca la 
creació d’un espai competi-
tiu enfocat als països espor-
tius a falta de poder partici-
par en  les competicions de 
primer ordre. 
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CONGRÉS DELS DIPUTATS

j	MATIES RAMOS
Durant el mes de març, el 
Grup Parlamentari d’Esquer-
ra ha refermat el seu compro-
mís en la defensa de l’Esta-
tut introduint esmenes a les 
lleis orgàniques espanyoles 
en tramitació al Congrés dels 
Diputats per evitar que enva-
eixin competències que són 
del Govern de Catalunya. Un 
exemple d’aquesta implica-
ció activa va ser la tramita-
ció parlamentària de la Llei 
d’igualtat, a la qual Esquer-
ra va donar suport després 
d’aconseguir incorporar du-
rant el tram final de la nego-
ciació esmenes que suposen 
una garantia de salvaguarda 
de les competències autonò-
miques en diversos àmbits, 
com el de l’educació, el de la 
creació i producció artística i 
intel·lectual, el dels contrac-
tes de les administracions pú-

bliques i el de les subvenci-
ons públiques, entre d’altres. 
També durant la tramitació de 
la Llei orgànica d’universitats, 
Esquerra va assolir un acord 
amb el Ministeri d’Ensenya-
ment que ha permès incorpo-
rar gran part de les esmenes 
i propostes d’Esquerra i ha 
garantit el respecte de l’àm-
bit competencial que l’Estatut 
reserva a la Generalitat, així 
com ha assegurat que per pri-
mera vegada la Llei orgànica 
d’universitats reconegui la re-
alitat plurilingüísitica de l’Es-
tat i defineixi una política uni-
versitària descentralitzada i 
amb una participació més ac-
tiva de les comunitats autò-
nomes. En matèria de política 
universitària, Esquerra tam-
bé va aconseguir en el decurs 
d’una interpel·lació a la mi-
nistra d’Educació el compro-
mís del govern espanyol que 

Per què vau demanar la com-
pareixença en el ple del Con-
grés de la ministra espanyo-
la de Foment i també la seva 
dimissió?
Per primera vegada en tota 
la legislatura, Esquerra va 
aconseguir que un ministre 
espanyol hagués de compa-
rèixer de manera extraordi-
nària al Congrés per donar 
explicacions d’un tema que 
afecta Catalunya. La gestió 
d’Álvarez al capdavant de 
Foment s’ha demostrat in-
eficient: l’execució del que 
s’ha pactat als pressupos-
tos de l’Estat, pel que fa al 
seu ministeri, sempre és de 
les més baixes quan afecta 
Catalunya. I a sobre, en les 
formes, és una senyora ma-
leducada i prepotent. No ho 
diu Esquerra sinó els ma-
teixos diputats del PSC a 
Madrid. Durant la seva com-

pareixença per explicar el caos 
de l’aeroport de Prat per la 
vaga del 28 de juliol va aca-
bar gairebé insultant els porta-
veus dels partits catalans. En 
Joan Puigcercós li va demanar 
la dimissió i el van seguir els 
portaveus de CiU i d’Iniciativa. 
I ara en la gran crisi de rodali-
es no va dignar-se ni a dema-
nar disculpes als afectats fins 
que van passar tres setmanes. 
Va haver de ser la vicepresi-
denta De la Vega qui vingués 
a Catalunya a posar pau. zapa-
tero té motius sobrats per fer 
fora la ministra però és el pe-
atge de la vella guàrdia socia-
lista que ha de pagar, perquè 
Álvarez està envoltada d’alts 
càrrecs que procedeixen tots 
del PSOE de Felipe González.
I té solució el drama de roda-
lies?
El drama de rodalies i regio-
nals és la plena constatació 

que Espanya és un mal ne-
goci per a la ciutadania de 
Catalunya. Tot i el que ar-
ribem a pagar cada any a 
l’Estat i el que no ens tor-
nen, a sobre els serveis pú-
blics són propis d’un país  

—dit amb tot el respecte— 
de l’Àfrica més desgraciada. 
Tot això pot semblar estrany 
i complicat d’entendre, però 
no és més que un recull que 
han fet els tècnics d’Esquer-
ra de tot allò que estava pro-
mès i que el govern espanyol 
no ha fet. Aquestes deman-
des li vam entregar per car-
ta al mateix zapatero. Esta-
rem amatents i farem tota la 
pressió que estigui al nos-
tre abast perquè aquestes 
mesures passin del paper 
al carrer, que es facin reali-
tat i posem fi a aquest mal-
son de rodalies i regionals 
Renfe.

EN
TR

EV
IS

TA

j	MATIES RAMOS
L’impuls a les polítiques soci-
als ha estat un dels grans ei-
xos de l’activitat del Grup Par-
lamentari d’Esquerra durant 
el mes de març. Així, Esquer-
ra va arribar a un acord amb 
el PSOE per incorporar un 
fons de caràcter especial als 
pressupostos de l’Estat per al 
2008, amb l’objectiu que les 
comunitats puguin incremen-
tar el complement a les pen-
sions no contributives. D’altra 
banda, el Grup Parlamentari 
ha presentat quinze esmenes 
al Projecte de llei de l’Estatut 
del Treballador Autònom per 
modificar el text inicial i con-
vertir-lo en una veritable llei 
en defensa dels drets socials 
i laborals d’aquest col·lectiu. 
Entre les propostes d’Esquer-
ra destaca que, en cas que 
l’empresari contracti un famili-
ar, aquest ha de poder cotitzar 
al règim general de la Segure-
tat Social o tenir dret a una in-
demnització mínima a la qual 
el treballador autònom eco-
nòmicament dependent tin-
drà dret i que serà equivalent 

Impuls a les polítiques

socials d’integració

a l’import d’una dotzena part 
de la retribució anual pactada 
per cada any de servei. Tam-
bé en l’àmbit social, Esquer-
ra va aconseguir aprovar una 
proposició no de llei que ins-
ta el govern espanyol a iniciar 
les mesures necessàries per 
adaptar la protecció a les fa-
mílies nombroses i s’amplia 
l’aplicació a les parelles de 
fet. D’altra banda, Agustí Cer-
dà va portar al Congrés la crisi 
que pateix la taronja i va arri-
bar a un acord amb el grup so-
cialista per aprovar la moció 
de acceptada pel ple del Con-
grés, que recull la totalitat de 
les reivindicacions de les or-
ganitzacions agràries del Prin-
cipat i del País Valencià.
   Finalment, el Grup Parla-
mentari d’Esquerra també va 
impulsar les polítiques d’inte-
gració amb una bateria de pro-
posicions no de llei que recla-
men al Ministeri de Foment 
que adapti l’accés a totes les 
estacions de la xarxa de roda-
lies i regionals a les persones 
amb algun tipus de discapaci-
tat. 

el proper Reial decret de be-
ques incorporarà el que dis-
posa la sentència �88 de 
200� del Tribunal Constituci-
onal, en el sentit que la nor-
mativa reguladora de beques 
no ha d’impedir l’atenció a 
les peculiaritats territorials.

Però, a banda del respecte 
compentecial, Esquerra tam-
bé va impulsar a la cambra 
baixa espanyola el reconeixe-
ment dels drets nacionals de 
Catalunya. Així, el ple del Con-
grés va debatre la presa en 
consideració d’una proposició 
de llei que preveia el traspàs 
a la Generalitat de Catalunya, 
mitjançant l’article �50.2 de 
la Constitució espanyola, de 
la capacitat per convocar re-
ferèndums i consultes popu-
lars. Finalment, els vots del 
PSOE, Partit Popular i Coali-
ció Canària van impedir que 
s’iniciés la tramitació parla-

mentària de la iniciativa legis-
lativa d’Esquerra, a la qual li 
van donar suport la resta de 
grups. 

El clam de la societat civil 
catalana en defensa d’un ae-
roport del Prat intercontinen-
tal i amb una gestió individu-
alitzada també va arribar al 
ple del Congrés. Agustí Cer-
dà va reclamar en la sessió 
de control al president del go-
vern espanyol que pacti amb 
la Generalitat els criteris per 
a l’adjudicació de la nova ter-
minal Sud de l’aeroport del 
Prat i que escolti la societat 
civil catalana per impulsar un 
nou model de gestió aeropor-
tuària descentralitzat.

«Papers de Salamanca» i am-
pliació de drets civils
El ple del Congrés va apro-
var una moció del Grup Par-
lamentari d’Esquerra perquè 

Joan Tardà.
Diputat per Barcelona
«El drama de rodalies constata

que Espanya ens és un mal negoci»

Esquerra reclama al Congrés que les lleis espanyoles no vulnerin 
l’Estatut i que la Generalitat pugui convocar referèndums

el govern espanyol retorni a 
Catalunya, abans que s’acabi 
aquesta legislatura, els docu-
ments que encara són a l’Ar-
xiu de Salamanca. La iniciati-
va preveu que es reuneixi al 
més aviat possible la comis-
sió mixta Estat-Generalitat, 
que ha d’acordar el retorn 
dels papers pendents: dos 
milions de documents que es 
troben en �.600 caixes i que 
pertanyen a particulars, sindi-
cats i partits polítics. D’altra 
banda, Esquerra va donar su-
port a l’ampliació de drets ci-
vils que suposa la Llei d’iden-
titat sexual, que incorpora per 
primera vegada la possibilitat 
de modificar al Registre Civil 
el canvi de sexe, com si fos 
un simple acte administratiu 
i, en conseqüència, el nom 
de les persones transsexuals 
sense necessitat de cirurgia 
de reassignació sexual. 

Esquerra treballa de valent per aconseguir que els 

Països Catalans tinguin reconegut el dret de decidir
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SENAT

PARLAMENT EUROPEU

j JOSEP-MARIA ALCOBERRO
Amb el vot favorable de tots 
els grups parlamentaris, el 
Senat va aprovar una moció 
defensada per Josep Maria 
Esquerda, president de la Co-
missió d’Ens Locals, per la 
qual s’insta el govern estatal 
a modificar la normativa que 
regula el padró municipal, per 
millorar-ne la fiabilitat i la ve-
racitat de les inscripcions de 
residència que han de practi-
car els ajuntaments.
 Esquerda va defensar que 
el nombre de persones empa-
dronades en un mateix habi-
tatge no ha de sobrepassar 
l’ocupació màxima indicada 
en les cèdules d’habitabili-
tat, i va indicar que «no es pot 
permetre que en el mateix pis 
s’inscriguin �0 o 40 persones, 
o �00, perquè això és l’origen 
dels ‘pisos pastera’, i dels de-
nominats ‘llits calents’».
 Igualment, va destacar la 
necessitat que les administra-
cions locals disposin dels sis-
temes informàtics adequats, 
capaços de garantir que les 

altes i baixes es realitzin de 
forma simultània. 
 Esquerda va demanar una 
ràpida modificació de la nor-
mativa vigent per dotar els 
ajuntaments de les eines que 
necessiten per millorar els 
processos d’empadronament, 
sense haver d’esperar l’apro-
vació prèvia de la Llei de rè-
gim local.

Català a les comissaries
Miquel Bofill ha presentat una 
sèrie de preguntes al govern 
espanyol sobre el grau de 
compliment de la moció que 
va ser aprovada per la Comis-
sió d’Interior el 29 de novem-
bre de 2004, en la qual es de-
manava que es tinguessin en 
compte els coneixements de 
les llengües oficials per part 
dels membres de les forces i 
cossos de seguretat de l’Es-
tat a l’hora de cobrir les pla-
ces d’atenció al públic, amb la 
finalitat de garantir que sem-
pre hi hagi, almenys, un fun-
cionari que conegui la llengua 
pròpia per atendre la ciutada-

nia. Bofill ha denunciat el cas 
d’un ciutadà de Burjassot que 
recentment va presentar una 
reclamació per les dificultats 
plantejades en una comissa-
ria per a ser atès en català.

IBI de les autopistes
Josep Maria Esquerda va pre-
guntar al vicepresident econò-
mic, Pedro Solbes, sobre la 
compensació als ajuntaments 
afectats per la bonificació fis-
cal del 95% de l’impost de 
béns immobles (IBI) que s’apli-
ca a les empreses concessio-
nàries d’autopistes. Esquerda 
recollia una demanda històri-
ca del municipalisme perquè 
els ajuntaments siguin resca-
balats pels ingressos deixats 
de percebre en concepte d’IBI 
sobre els terrenys destinats a 
autopistes de peatge. Durant 
la seva intervenció, Esquerda 
va referir-se a diverses sen-
tències judicials recents que 
han estat favorables als ajun-
taments catalans que han re-
clamat a l’Estat aquesta com-
pensació. 

ESQUERRA VOL QUE L’úS DEL CATALÀ SIGUI RESPECTAT A LES COMISSARIES

El Senat demana major transparència
en el sistema d’empadronament

Primer solidaritat

Quan es va establir el procediment per als Estatuts en la 
Constitució de �978 es va assegurar que era molt millor 
que el republicà. Llavors Catalunya va plebiscitar el projecte 
d’Estatut de Núria que els nostres diputats van negociar a 
les Corts. El text fou afaitat, però els diputats catalans l’ac-
ceptaren i en sortí l’Estatut de �9�2. Però, en no preveure la 
ratificació per part del poble, el text final no va tenir la legiti-
mitat del presentat. En canvi, es va dir que ara el procés se-
ria mes democràtic, ja que la paraula final la té el poble.

Doncs, no. La paraula final la tindrà un tribunal de dotze 
persones, escollit indirectament i sotmès a equilibris polí-
tics. La qüestió és com s’ho prendrà un ciutadà del carrer 
que va anar votar, un tribunal li digui que no, que s’ha equi-
vocat. De fet, dotze persones erigides en un tribunal poden 
fallar que tot Catalunya s’ha equivocat. Una autèntica burla. 
La gent normal es pensava que el procés democràtic s’aca-
bava amb un referèndum. Amb estupor veuen que no. 

Què cal fer davant la sentència del Tribunal Constitucio-
nal? Abans que res, les institucions i els partits han de tenir 
respecte a la gent. És un fet  democràtic que el poble català 
va referendar aquest estatut. Per tant, el primer que han de 
fer les institucions es defensar aquesta voluntat, fins que hi 
hagi evidència que en sigui una altra. Crec que, de moment, 
el model a seguir és el de la Solidaritat dels anys vint. Des-
prés, si de cas, ja vindrà el 6 d’octubre.

OPINIÓ

Carles Bonet
Senador i portaveu de l’Entesa 
Catalana de Progrés
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D Assemblea de la Sectorial d’UE i Política Internacional.

j MARC GAFAROT
L’eurodiputat Bernat Joan va 
participar els dies 20 i 2� 
de febrer en una doble ron-
da de conferències a Buda-
pest i a Komárom per expli-
car les claus de l’autogovern 
de Catalunya. L’eurodiputat 
d’Esquerra, que col·labora 
des de fa temps amb les mi-
nories nacionals hongareses 
d’arreu d’Europa, va demanar 
un major respecte per la plu-
ralitat i diversitat en el marc 
de l’Europa central i de l’Est. 
Joan va posar Catalunya com 
a exemple d’un territori que 
ha sabut com pocs d’altres 
integrar «els ideals conflictius 
de tradició i modernitat en el 
marc d’una societat recep-
tora de contingents humans 
d’arreu del món». En aquest 
sentit, Joan va exhortar els 

hongaresos d’Eslovàquia a 
«superar la història adversa 
i fer un pas endavant envers 
l’autonomia regional».
 El passat 9 de març el 
grup d’amistat Per un Iran 
Lliure va organitzar una roda 
de premsa a Brussel·les per 
denunciar la manca de lliber-
tats fonamentals que pateix 
el poble iranià durant tot el 
període de la Revolució. En 
aquesta sessió es va pre-
sentar un document en què 
s’insta el Consell de la UE i 
els estats membres a com-
plir d’una vegada per totes la 
decisió de la Cort de la UE a 
Luxemburg de treure l’oposi-
ció Mojahidina democràtica 
de l’Iran de la llista de grups 
terroristes. Bernat Joan for-
ma part d’aquest grup no par-
tisà, on s’hi troben membres 

de les principals formacions 
polítiques europees.
 El diumenge 25 de març 
es commemora el cinquan-
tè aniversari de la signatura 
dels Tractats de Roma, que 
fou l’acta fundacional de la 
CEE. El projecte d’integració 
europeu ha estat, en línies 
generals, molt positiu per al 
nostre continent: ha aportat 
estabilitat política, prosperi-
tat econòmica, cohesió soci-
al i pau. No és poc, sobretot 
si tenim en compte la història 
no tan llunyana del vell conti-
nent.
 Alguns, però, no en tenim 
prou amb això. Volem més 
Europa, el català normalitzat 
a les institucions i que els Pa-
ïsos Catalans s’hi puguin in-
serir amb normalitat. En vis-
tes que l’Espanya plural és 

50 ANYS DE LA SIGNATURA DELS TRACTATS DE ROMA

Bernat Joan celebra els 50 anys
de projecte comú europeu

una quimera que la deixem, 
com deien els romans, per 
«les calendes gregues», hem 
de reforçar amb tenacitat i 
fermesa el nostre objectiu 

d’esdevenir un estat a Euro-
pa. És l’únic camí que es de-
mostra eficaç si volem fer bo 
els ideals que fa anys ens re-
cordava el president Macià.



20  2007 ABRIL | ESQUERRA NACIONAL

MÓN  ESLOVÈNIA

El naixement de l’Estat eslovè va ser 
complicat. En primer lloc, va caldre un 
canvi de mentalitat i de concepció de 
nosaltres mateixos sobre el paper que 
havia de tenir Eslovènia. Els eslovens 
i les eslovenes vam haver d’adonar-
nos que per existir com a poble no tení-
em cap altra opció que crear el nostre 
propi estat. Però per arribar a aquesta 
conclusió no n’hi va haver prou d’ana-
litzar la situació en què ens trobàvem, 
vam haver-nos d’alliberar del prejudici 
que com a poble petit que érem mai 
no seríem capaços de crear el nostre 
estat i que si mai el creàvem no podrí-
em resistir les pressions d’un món que 
només reconeixia la lògica de la força. 
Això va provocar que els eslovens i les 
eslovenes sempre haguéssim format 
part de formacions estatals fetes pels 
nostres veïns més grans. 
    Durant la Segona Guerra Mundial 
es va produir un punt d’inflexió prou 
important. Les potències feixistes de 
l’Eix es van repartir el territori eslovè i 
hi van cometre un genocidi. En aquest 
context era impensable un estat propi 
però, en canvi, aquestes circumstànci-
es van esborrar de l’imaginari col·lectiu 
la vella creença que deia que ser una 
nació petita sense estructures comple-
xes ni enemics ens permetia cert pos-
sibilisme polític de cara a l’exterior. I 
això va provocar que en la mentalitat 
col·lectiva eslovena la llibertat fos rà-
pidament relacionada amb el propi es-
forç. El poble va emprendre l’allibera-
ment nacional malgrat que les elits 
polítiques no ho volguessin, però el 
buit de lideratge el va aprofitar el par-
tit comunista per subordinar la revolta 
als seus propis objectius. 
   En la Iugoslàvia comunista Eslovènia 
era una província, i això per a la nació 
eslovena va tenir conseqüències clara-
ment negatives; per exemple, érem for-
ça més desenvolupats que la mitjana 
iugoslava i el comunisme ens va con-
demnar tant al nivell de vida iugoslau 
com a la frenada del desenvolupament 
i a les pressions assimilatòries de la 
majoria sèrbia. 

   A finals dels anys vuitanta va apa-
rèixer una societat civil democràtica 
que va poder-se organitzar sense ser 
penalitzada. En primer lloc, va forçar 
el govern federal eslovè a convocar 
eleccions democràtiques, que el par-

tit comunista va perdre, i es va esta-
blir una democràcia parlamentària no 
reconeguda per Belgrad, que va recór-
rer amb amenaces d’intervenció mili-
tar. En aquesta situació Eslovènia no 
tenia altra opció que l’estat propi i va 

�6 ANYS DESPRÉS DE LA INDEPENDÈNCIA

Des de l’any �99� Eslovènia, com la resta de nacions que han aconseguit la independència a Europa,

ha incrementat el seu benestar polític, econòmic i social. Avui ja és membre de ple dret de la Unió

Europea, ha adoptat l’euro com a moneda oficial i ja ha assolit el nivell econòmic d’estats com l’espanyol. 

Eslovènia confirma que 
independència és benestar

FRANCE BUCAR
President del Parlament
eslovè (�990-�992).
El 25 de juny de �99�
va proclamar oficialment
la independència

preparar la base d’una constitució que 
preveia la declaració de l’estat inde-
pendent. 
      Amb el suport de la CEE i dels EUA, 
Belgrad tenia el deure de mantenir la 
integritat de Iugoslàvia, però al món co-
mençaven a aparèixer signes de debi-
litat dels grans estats-nació. D’aques-
ta manera, fruïa la qüestió nacional 
a molts estats on ja es creia morta. 
I així, la caiguda de Iugoslàvia repre-
sentava un problema per a la CEE, per-
què podia encomanar-se i amenaçar 
l’estabilitat d’Europa occidental. 
   El desembre de �990 el nou govern 
democràtic, amb el suport de l’antic 
govern comunista, va organitzar un ple-
biscit amb la pregunta: «Està a favor 
que Eslovènia esdevingui un estat in-
dependent?». La resposta va ser tan 
contundent que Occident no podia ne-
gar una voluntat tan clara. Eslovènia 
havia de preparar l’estructura del nou 
estat en sis mesos i el 25 de juny de 
�99� jo mateix vaig declarar la inde-
pendència del meu país com a presi-
dent del Parlament. Però Belgrad va 
irrompre amb les forces armades per 
restablir la seva autoritat i, de sorpresa, 
la petita Eslovènia va aguantar l’atac 
d’un dels exèrcits més grans d’Euro-
pa. La CEE va intervenir en el conflic-
te per aconseguir un armistici perquè 
abandonéssim el camí cap a la inde-
pendència però, passat aquest temps, 
vam prosseguir el procés de construc-
ció estatal i finalment no hi va haver al-
tra opció que reconèixer el nou estat. 
  Avui Europa garanteix l’existència 
d’Eslovènia: des de l’any 2004 formem 
part de la UE i enguany hem adoptat 
l’euro com a moneda oficial. L’essèn-
cia d’Europa és la diversitat, i la força 
del seu futur la trobem en el potenci-
al de la diversitat de tots els seus po-
bles. La gestió de la plurinacionalitat 
és el repte més gran de la UE i si no 
ho fa bé caurà com moltes  altres es-
tructures estatals. Tanmateix, els es-
tats grans d’Europa occidental van tri-
ar el camí de la uniformització i es van 
desfer de la diversitat en el marc dels 
estats-nació. Semblava que aquest 
era el camí de l’èxit, però la forta vo-
luntat d’emancipar-se que tenen els di-
ferents pobles i nacions d’aquests es-
tats demostren com és d’infructuós 
aquest camí.
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La independència ha beneficiat la na-
ció eslovena. Eslovènia ha entrat a 
organitzacions governamentals in-
ternacionals de primer nivell com la 
Unió Europea, a més d’adoptar l’Eu-
ro com a moneda pròpia a principis 
del 2007.
  Aquesta consecució certifica l’excel-
lent nivell econòmic de l’estat alpí, 
ja que aquest és fins i tot superior 
al PIB d’estats de l’Europa occiden-
tal com Grècia o Portugal. Tot un mè-
rit si tenim en compte que Eslovè-
nia prové d’una economia socialista. 
En només setze anys l’esperança de 
vida dels eslovens s’ha incrementat
dels 69 als 77 anys, el PIB per càpita 
ha passat de ser el 75% del PIB per 
càpita mitjà de la UE a representar 
el 86%. Així com passar d’un Índex 

de Desenvolupament Humà (IDH) de 
0,82� a 0,9�. Per la seva banda, els 
Països Catalans han perdut competi-
tivitat vers Europa al llarg de la dar-
rera dècada mentre l’Estat espanyol 
l’ha incrementat.

Eslovènia, més petit en població 
i extensió que els Països Catalans, 
és present a òrgans internacionals 
com l’ONU o la Comissió Europea. 
Per tant, en una nació petita la sobi-
rania és molt rellevant per defensar i 
potenciar l’economia i la pròpia iden-
titat, a més de permetre una millor 
governabilitat, una millor implemen-
tació de serveis públics i més trans-
parència democràtica. El paraigua 
polític de la UE és, a més, un factor 
d’estabilitat política i econòmica per 
als estats petits.

Els avantatges de la independència

D France Bucar en una sessió al Parlament eslovè.
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tal com argumenta «el turisme ha de 
respectar el territori, la població autòc-
tona i la seua identitat». Sense aques-
tes tres premisses «és molt difícil que 
es puga oferir un turisme de qualitat 
amb valor afegit que permeta als valen-
cians desenvolupar-se econòmicament 
i com a poble». Per la seva banda, Ce-
lestí Gimeno, professor d’Economia a 
la Universitat Jaume I de Castelló creu, 

EN PLURAL

j REDACCIÓ
El País Valencià ha vist com durant 
l’últim any la Unió Europea sanciona-
va públicament el govern de la Genera-
litat pels abusos urbanístics a la costa. 
I és que la costa valenciana pateix un 
col·lapse de sòl verge lliure de ciment. 

Lògicament, aquest procés agres-
siu vers el territori i la seva gent pro-
voca tot tipus de reaccions entre els 
seus habitants. Un sector de la pobla-
ció mostra amb preocupació la situa-
ció generada al País Valencià davant 
de les greus conseqüències que pot 
reportar aquesta situació, la qual se-
gons molts entesos, pot provocar que 
en un termini de gaire llarg de temps 
el País Valencià perdi el seu atractiu 
turístic a favor d’altres destinacions a 
causa de la destrucció del territori que 
comporta la seva urbanització agres-
siva. A més, la construcció de tants 
habitatges reporta també greus con-
seqüències en infraestructures, instal-
lacions, explotació de recursos natu-
rals (per exemple, l’aigua)...

Per tant, el País Valencià necessi-
ta solucions que li permetin continu-
ar desenvolupant una activitat, com és 
el turisme, de gran importància econò-
mica, ja que a l’actualitat aquest sec-
tor representa el ��% del PIB valencià, 
malgrat sigui únicament estacional, 
centrat als mesos de calor.

Raül Garay és jurista i és molt crític 
amb l’actitud de la Generalitat Valenci-
ana per la gestió que fa del sector tu-
rístic.  Per aquest jove d’Albal, «el major 
fracàs de la gestió del govern valencià 
és el risc de matar la gallina dels ous 
d’or de l’economia valenciana», ja que 

des d’un punt de vista clarament eco-
nomicista d’acord a la seva professió, 
que «la degradació del medi ambient 
comporta una pèrdua de competitivitat 
greu en el sector», fet que, d’acord a la 
gran competència que existeix avui dia 
en el turisme denominat de sol i platja, 
comporta un greuge comparatiu impor-
tant de cara a ser una destinació turís-
tica atractiva a l’exterior.

Superar el model turístic devorador 
de territori al País Valencià

Garay adverteix que el model actu-
al valencià prioritza els apartaments 
i les segones residències en comp-
tes de prioritzar l’hosteleria, «fet que 
provoca que hi haja més especulació 
urbanística, major destrucció del ter-
ritori i menys llocs de feina per a la 
població autòctona». En aquesta ma-
teixa línia Gimeno apunta que «el go-
vern valencià ha fet servir l’argument 
de l’interès públic per allò que real-
ment era d’interès turístic, i concreta-
ment particular d’alguns empresaris 
vinculats al sector de la construcció i 
al Partit Popular». Això no és nou, un 
dels aspectes que més crítiques ha 
suscitat per part dels dos entrevis-
tats ha estat la construcció del parc 
d’atraccions Terra Mítica amb diners 
públics a una ciutat com Benidorm en 
uns terrenys que eren una explotació 
forestal fins que un estrany incendi en 
va permetre un requalificació. 

Tots dos afirmen que «la diferència 
ha de ser un valor», curiosament allò 
contrari al que el PP promou per al 
País Valencià: un model turístic basat 
en apartaments, en casetes apare-
llades, en grans ciutats de vacances 
com Marina d’Or o grans ciutats de 
nova construcció amb camps de golf 
adjacents, malgrat l’escassetat latent 
d’aigua a les terres del sud dels Paï-
sos Catalans. 

En definitiva, el model turístic que 
han impulsat el PSOE i el PP a les 
terres valencianes ha estat un fracàs. 
Les xifres parlen per elles mateixes i 
de 470 quilòmetres de costa només 
�47 gaudeixen d’alguna protecció.

Raül Garay, jurista, i Celestí Gimeno, economista, reflexionen sobre el model turístic actual

del País Valencià, basat en la construcció, i proposen alternatives que s’adeqüin millor

a les necessitats dels autòctons així com del propi territori.

Celestí Gimeno
«La degradació del medi ambient 
provoca una pèrdua de competiti-
vitat en el sector turístic»

Raül Garay
«El govern valencià matarà la galli-
na dels ous d’or. Hem de 
promoure el turisme de qualitat»

Segons Celestí Gimeno no hi ha dife-
rència significatives entre els partits, 
«el color polític no ha tingut rellevàn-
cia ni ha influït en tot aquest proble-
ma». Explica que hi ha hagut tot ti-
pus de pactes contranatura i que hi  
han participat tant el Partit Popular, 
el PSOE i el Bloc
És important fer entendre als dife-
rents actors d’aquesta peça que en 
un món globalitzat «la diferència és 
un valor» i per ser diferent no cal in-
ventar rés, cal que els territoris si-
guin ells mateixos. La identitat ens 
fa diferents. És un valor afegit.

El model turístic que s’ha impulsat 
al País Valencià des de la Generali-
tat, sigui amb el PSOE o amb el PP 
(encara que s’ha accentuat al llarg 
d’aquests últims dotze anys amb za-
plana i Camps a la presidència), ha 
estat nefast «perquè ha esgotat part 
dels recursos naturals i ha condem-
nat els residents a unes condicions 
de vida força negatives. I recalca 
que «s’ha insistit que allò que era 
d’interès turístic era d’interès gene-
ral, cosa que no sempre és així». Ga-
ray defensa un turisme de qualitat 
i sostenible amb el territori.

Raül Garay
Diploma d’Estudis Avançats
en Dret Internacional
per la Universitat de València

Celestí Gimeno.
Professor d’Economia a la 
Universitat Jaume I de Castelló
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D Panoràmica de la Costa Blanca a Benidorm.
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Resumir en a penes un full 
el significat de la batalla d’Al-
mansa és, si més no, un atre-
viment i alhora una missió 
impossible. D’entrada, cal dir 
que la batalla fou un episo-
di més —i no el més impor-
tant— d’un conflicte interna-
cional que encara no tenia 
vencedors ni vençuts, però 
les conseqüències de la qual 
es deixaren sentir immedia-
tament sobre els valencians 
i valencianes i d’una mane-
ra ben dramàtica. En primer 
lloc, amb l’entrada de l’exèr-
cit borbònic al País Valen-
cià, un exèrcit que no només 
anirà ocupant una a una les 
grans poblacions sinó que 
imposarà la seua presència, 
les seues despeses, el seu 
control polític i també —cal 
dir-ho— els seus abusos so-
bre un territori desmilitarit-
zat fins a aquell moment. La 
desfeta va significar, a més a 
més, el càstig i la repressió 
per haver agafat les armes 
contra el Borbó i per resistir-
se a prestar-li obediència. La 
ciutat de Xàtiva fou incendia-
da per orde de Felip V «para 
escarmiento de que otros no 
tomen las armas ni se defien-
dan pertinaces contra su le-
gítimo Rey y Señor», una de-
fensa del territori que molts 
maulets iniciaren l’endemà 
d’Almansa per tal de frenar 
l’avanç de l’exèrcit victori-
ós i que es mantingué activa 
en els anys posteriors, tant 
com l’esperança i el desig de 
molts valencians de tornar al 
domini de la Casa d’Àustria.

La conseqüència, però, més 
transcendental fou l’abolició 
dels furs i la introducció de 
les lleis castellanes, decreta-

da el 29 de juny de �707, ve-
ritable acta de defunció del 
Regne de València, creat per 
Jaume I. La rebel·lió dels va-
lencians i de tots els territo-
ris de la Corona d’Aragó va 
ser l’excusa per implantar 
un sistema polític absolutis-
ta i centralista d’acord amb 
el model francès, que tan-
tes reticències havia gene-
rat en aquests territoris. Això 
va significar la fi d’un siste-
ma constitucional pel qual el 
monarca estava obligat a go-
vernar amb les lleis pactades 
en Corts, així com la desapa-
rició de les institucions repre-
sentatives del Regne, com 
ara les mateixes Corts o les 
juntes d’estaments i d’elec-
tes d’estaments, encarrega-
des de vetllar pel compliment 
del sistema pactista per part 
del rei.

Les institucions de caràc-
ter local, tot i que no podi-
en desaparèixer, experimen-
taren una gran transformació 

en quedar sotmeses al con-
trol militar, en veure que es 
retallaven dràsticament les 
seues competències, que se 
substituïa el tradicional sis-
tema insacultori d’accés als 
càrrecs per la designació re-
ial, que se suprimia la dura-
da anual dels oficis i s’esta-
blia el seu caràcter vitalici i, 
finalment, que es modifica-
va la composició sociològica 
dels seus membres en favor 
de l’aristocràcia. 

Tot això anà acompanyat 
d’un important augment de 
la pressió fiscal, circums-
tàncies totes elles que pro-
vocaren un fort desconten-
tament social, compartit per 
botiflers i maulets. Els pri-
mers elaboraren un memori-
al de protesta a Felip V per 
l’abolició dels furs, per consi-
derar-ho un càstig injust i in-
discriminat. Els segons inten-
taren noves rebel·lions per 
tal de recuperar-los. Durant 
els anys següents se succeï-

�00 ANYS DE LA BATALLA D’ALMANSA 

El desenllaç de la batalla d’Almansa ha condicionat durant tres-cents anys la situació política valenciana.

Amb la derrota davant de les tropes borbòniques, el País Valencià va veure abolits els seus furs 

en benefici de lleis castellanes, les expectatives de major liberalisme econòmic es van veure frustrades

i el Regne de València, que més de quatre segles abans havia fundat Jaume I, va ser dissolt. 

Quan el mal ve d’Almansa

ren les reivindicacions sense 
cap resultat, ni tan sols en 
aquells aspectes de la legis-
lació foral, com ara el dret pri-
vat, que per res afectaven la 
sobirania reial. 

La desfeta d’Almansa va 
provocar també l’exili de 
molts valencians, primer a 
Catalunya o a les Illes, des-
prés a Viena o a Itàlia. Molts 
d’ells participaren de mane-
ra decisiva i heroica en la de-
fensa de Barcelona davant 
l’exèrcit borbònic el �7�4, i 
de forma especial el gene-
ral Joan Baptista Basset i Ra-
mos, que havia estat l’artífex 
de la rebel·lió austriacista al 
País Valencià l’agost de �705 
i s’havia convertit en el líder 
popular gràcies a les prome-
ses de supressió de les pres-
tacions senyorials i de la dis-
minució de la fiscalitat, que 
finalment no pogueren ser as-
sumides pel govern carolí.

Almansa va frustrar, a més 
a més, tota una sèrie d’ex-

CARME PÉREz 
APARICIO
Historiadora.  
Professora
d’Història
a la Universitat 
de València 

pectatives econòmiques que 
tenien els seus punts de re-
ferència en els països inte-
grants de la coalició interna-
cional a què donava suport la 
candidatura de l’arxiduc, es-
pecialment Anglaterra i Ho-
landa. Els projectes d’una 
major llibertat de comerç i 
d’una disminució de la fiscali-
tat sobre la producció i el co-
merç foren arraconats en fa-
vor d’un model mercantilista 
i colbertista que s’havia reve-
lat ja insuficient per respon-
dre als grans reptes de l’eco-
nomia valenciana. 

En definitiva, el triomf de 
l’opció absolutista borbòni-
ca i del centralisme i l’enfor-
timent de les velles estruc-
tures econòmiques i socials 
constituïren, en aspectes tan 
importants, un pas en fals 
cap al futur del País Valencià 
i la seva gent.

Almansa 1707
Joan Francesc Mira
Bromera

D Retrat de la batalla d’Almansa, clau en la pèrdua de les llibertats dels Països Catalans.
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L’ENTITAT

Escola Valenciana—Federació d’Asso-
ciacions per la Llengua (FEV) és una 
entitat cívica formada per 20 associ-
acions comarcals del País Valencià. El 
principal objectiu de l’entitat és la nor-
malització lingüística en tots els àm-
bits de la llengua. 
    La FEV comença la seua activitat 
en el camp educatiu l’any 1984, i el 
1986 naixen les primeres coordinado-
res, que finalment es federen el 1990 
amb el nom d’Escola Valenciana, amb 
l’objectiu inicial de potenciar la crea-
ció d’un sistema educatiu amb la llen-
gua valenciana com a llengua vehi-
cular a l’ensenyament. Amb aquest 
motiu, naixen les Trobades d’Escoles 
en Valencià, aplecs lúdics i reivindi-
catius que han esdevingut el projecte 
amb més ressò de l’entitat i que han 
reunit en la seua 21a edició, la prima-
vera del 2006, més de 220.000 per-
sones a les setze trobades comarcals 
celebrades arreu del País Valencià. En 
els darrers anys l’entitat ha conservat 
l’acció a l’escola, tot i que ha experi-
mentat un destacat creixement que ha 
augmentat el seu radi d’acció a la nor-
malització lingüística en l’àmbit social. 
Els àmbits com l’educació, la música, 
el cinema, la literatura, la cultura po-
pular, la multiculturalitat, el voluntariat, 
la sostenibilitat i la democràcia parti-
cipativa són els pilars d’una nova visió 
d’Escola Valenciana, com a entitat glo-
bal que ha estat un grup de pressió 
constant i constructiu a la vida social, 
educativa i política del País Valencià. 
El darrer mes de setembre l’entitat va-
lenciana va rebre el Premi Nacional de 
Cultura de la Generalitat de Catalunya 
per la seua tasca de promoció lingüís-
tica. Per al 2007 Escola Valenciana 
proclama que el ‘futur és nostre’, nou 
lema de les Trobades.

T	www.fev.org

j RAÜL GARAY
Les Trobades d’Escoles en Valen-
cià apleguen arreu del país cente-
nars de milers de persones.Quin 
efecte tenen aquestes Trobades 
en la promoció del valencià? Per 
què són tan importants?
Després de vint-i-dos anys fent Tro-
bades i Festes per la Llengua, tot-
hom reconeix que són el referent 
cívic més representatiu per a la re-
ivindicació social de normalització 
de la nostra llengua. L’èxit de les 
Trobades radica en el fet que l’únic 
requisit que se’ns demana per a 
participar-hi és l’estima del valen-
cià.

Entorn de les Trobades, les ac-
tivitats d’Escola Valenciana han 
aconseguit projectar eixa estima 
i eixe compromís per la promoció 
del valencià des del món educatiu 
fins a altres àmbits socials.
Quina és la situació de la llengua 
catalana en l’ensenyament? Enca-
ra estem lluny d’aconseguir que el 
català siga la llengua vehicular de 
l’ensenyament valencià?
Després de més de vint-i-cinc anys 
d’Estatut i de LUEV (llei d’ús i en-
senyament del valencià), és evi-
dent que el valencià no ha donat 
el pas qualitatiu de convertir-se 
en llengua vehicular. A hores d’ara 

L’ENSENYAMENT EN LA LLENGUA DEL PAÍS

Escola Valenciana–
Federació d’Associacions 
per la Llengua

Diego Gómez
«Cal que el valencià siga la llengua 
de l’ensenyament al País Valencià»

continua essent una llengua col-
loquial i familiar. Si be és cert que 
hi ha més gent alfabetitzada en 
valencià que mai, el seu ús soci-
al i prestigi encara és molt raquític 
i, en el pitjor dels casos, es detec-
ta una reculada en els percentat-
ges d’ús.

A l’actualitat sols un de cada 
quatre xiquets i xiquetes que s’es-
colaritzen al nostre país s’ense-
nyen a llegir i escriure en valencià. 
Cal que el valencià siga la llengua 
de l’ensenyament al País Valencià 
i supere estructures fins ara nega-
tives.
Quina és la postura majoritària 
dels pares i mares valencians en-
vers l’ensenyament en la llengua 
pròpia? 
Sens dubte, la societat valenci-
ana ha evolucionat positivament 
envers el fet positiu que suposa 
aprendre i parlar valencià. Tal ve-
gada són els polítics i l’Adminis-
tració els que no han evolucionat 
i no es troben a l’altura de les cir-
cumstàncies. Els polítics continu-
en utilitzant la llengua com a excu-
sa i arma política.

Escola Valenciana pensa que 
és necessària una nova política 
lingüística al País Valencià: canvi-
ar la llei de la funció pública, exi-

gir el requisit lingüístic, reforçar po-
sitivament l’ús del valencià, trencar 
la doble xarxa educativa de centres 
públics en valencià i concertats en 
castellà, afavorir la integració i aco-
llida de les persones nouvingudes 
en valencià.
Com són les relacions entre FEV 
i govern valencià?
Escola Valenciana sembla no exis-
tir per al govern valencià. 
Nosaltres sempre convidem les 
nostres autoritats a totes les nos-
tres activitats. Ignorar Escola Va-
lenciana suposa deixar de costat 
l’opinió i el missatge constructiu 
de totes les persones que partici-
pen a les Trobades.

Tenim l’objectiu d’assegurar la 
normalització lingüística al País Va-
lencià. 

PERFIL
Diego Gómez i García

València, �958
Llicenciat en Ciències de l’Educació. 

Mestre. Ha estat coordinador

del programa Escoles Viatgeres

de la Conselleria de Cultura, Educació

i Ciència (�986-�987).

President d’Escola Valenciana–Federació 

d’Associacions per la Llengua

des de 2002.
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